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PROTOKÓŁ NR III/2019 

III zwyczajna sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2018-2023 

11 lutego 2019 roku, godz. 1100 

 

Sala Kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego 

Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

 

 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad III zwyczajnej sesji Sejmiku.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, styczeń 

tego roku zaczął się od tragicznych wydarzeń, które wszyscy jeszcze głęboko mamy w pamięci. 

Podczas finału Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy zamordowany został nasz kolega 

samorządowiec Prezydent Gdańska Paweł Adamowicz. W styczniu „odszedł” Radny I kadencji Sejmiku 

Województwa Lubuskiego Pan Henryk Baturo, Przewodniczący Komisji Nauki i Edukacji, kurator  

i długoletni dyrektor szkoły. Pożegnaliśmy również wybitnego zielonogórzanina prof. Ryszarda Peryta – 

reżysera, aktora i pedagoga, Dyrektora Polskiej Opery Królewskiej w Warszawie, honorowego 

obywatela Zielonej Góry. Jedynego na świecie twórcę, który wyreżyserował ponad 20 oper Mozarta.  

W ostatnich dniach odszedł od nas Jan Olszewski – Premier III Rzeczpospolitej, polityk, adwokat  

i publicysta, żołnierz Szarych Szeregów oraz uczestnik Powstania Warszawskiego, działacz opozycji 

demokratycznej i obrońca w procesach politycznych okresu PRL. Szanowni Państwo, proszę uczcijmy 

minutą ciszy pamięć zmarłych.  

 

minuta ciszy 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, otwieram III zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2018-2023.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego wita radnych i zaproszonych gości.  
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

informuję, iż na podstawie art. 21 ust. 1a ustawy o samorządzie województwa - obrady sejmiku 

województwa są transmitowane i utrwalane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. 

Nagranie obrad jest udostępnione w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie internetowej 

samorządu województwa. Szanowni Państwo, przystępujemy do uroczystości wręczenia odznak. 

Sejmik Województwa Lubuskiego przyznał „Odznaki Honorowe za Zasług dla Województwa 

Lubuskiego”: Kołu Łowieckiemu nr 5 „Cietrzew” w Żarach, Wojskowemu Kołu Łowieckiemu „Diana” 

w Sulechowie, Panu Krzysztofowi Antoniemu Drozdek, Pani Alinie Marciniak, Pani Lidii Marii 

Remblewskiej-Drozdek i Pani Joannie Sobczyk. Dzisiaj mamy zaszczyt wręczenia tych odznaczeń. 

Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza – Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego 

o wygłoszenie krótkich laudacji.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz kolejno odczytuje 

laudacje. Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak i Marszałek 

Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak wręczają „Odznaki Honorowe za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego”. 

 

Laudacje stanowią załącznik nr 1 do protokołu. 

 

Prezes Wojskowego Koła Łowieckiego „Diana” w Sulechowie Robert Majdecki: Szanowna Pani 

Przewodnicząca, Szanowna Pani Marszałek, Szanowni Państwo Radni oraz zaproszeni goście. 

W imieniu Wojskowego Koła Łowieckiego „Diana” Sulechów oraz kolegów z Koła Łowieckiego 

„Cietrzew” Żary, chciałbym podziękować za docenienie starań naszych kół w propagowaniu regionu. 

Jesteśmy wdzięczni Kapitule Odznaki, a przede wszystkim Radnym Województwa Lubuskiego  

za podjęcie uchwały o wyróżnieniu naszych kół „Odznaką Honorową za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego”. Nasze koła posiadają bogatą tradycję i działają w regionie lubuskim od wielu lat. Koło 

Łowieckie „Cietrzew” Żary – siedemdziesięciolecie istnienia obchodziło trzy lata temu. Natomiast Koło 

Łowieckie „Diana Sulechów” właśnie w bieżącym roku obchodzi swoje siedemdziesięciolecie, więc jest 

to dla nas szczególny zaszczyt. Koła nasze w swoich działaniach zawsze kierowały się dobrem  

i promocją regionu - tak w kraju, jak i wśród myśliwych zagranicznych - poprzez organizowanie 

przedsięwzięć takich jak: Wielkie Łowy w Puszczy Żagańskiej, czy udział w Międzynarodowym 

Festiwalu „Oblicza Tradycji” w Ochli. Ponadto liczny udział naszych myśliwych w Winobraniu, gdzie 

pokazywane są tradycje łowiectwa lubuskiego oraz udział w korowodzie winobraniowym, czy 
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organizacja naszych stoisk na takich festiwalach jak „Lubuskie Smaki” w Sulechowie. Szanowni 

Państwo, przykładów można mnożyć wiele, ale w takim uroczystym dniu chciałbym przede wszystkim 

jeszcze raz podziękować za zaszczyt jaki nas spotkał i życzyć Państwu wszystkiego, co najlepsze oraz 

jak największych działań na rzecz naszego regionu i samych sukcesów w promocji „Lubuskiego”, bo tak 

jak hasło, które jest za nami głosi: „Lubuskie jest Warte Zachodu”. Dziękuję bardzo. Darz bór! Jeszcze 

tylko jedno słowo - zapraszam wszystkich, będzie przygotowana „dziczyzna” w czasie przerwy, 

żebyście Państwo mogli skosztować. Zapraszam. 

 

Lidia Maria Remblewska-Drozdek, Odznaczona za Zasługi dla Województwa Lubuskiego:  

W imieniu własnym, jak i również tej małej grupki Lubuskiego Zespołu Pieśni i Tańca, pragnę bardzo 

serdecznie podziękować władzom Zielonej Góry za uhonorowanie naszej działalności, naszej 

reprezentacji folkloru na Ziemi Lubuskiej i nie tylko, bo również cały świat mógł podziwiać nasze piękne 

kostiumy, tańce i naszą radość z czynienia tak pięknej posługi. A szczególnie pragnę podziękować Pani 

Anieli Annie Sidło – kierownik Lubuskiego Zespołu Pieśni i Tańca, że również swoim wkładem 

przyczyniła się do uhonorowania nas tym pięknym odznaczeniem. Serdecznie dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Jeszcze 

raz serdecznie wszystkim gratulujemy. Szanowni Państwo, na podstawie listy obecności stwierdzam, że 

na stan trzydziestu Radnych Województwa Lubuskiego na sesji obecnych jest trzydziestu radnych, 

wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania prawomocnych uchwał. Jednocześnie informuję,  

że protokół z II sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego został umieszczony na serwerze dla radnych,  

a podczas dzisiejszej sesji jest wyłożony na stoliku Biura Sejmiku. Protokół przyjmiemy w końcowej 

części obrad. 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Przystępujemy 

do uchwalenia porządku obrad III sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Panie i Panowie Radni, 
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otrzymaliście Państwo zaproszenie na sesję wraz z porządkiem obrad. Na wniosek Zarządu 

Województwa Lubuskiego proponuję rozszerzenie porządku obrad o:  

 punkt 11a – Podjęcie uchwały w sprawie wysokości stawek opłat za zajęcie pasa drogowego 

dróg wojewódzkich – druk  nr 54/19,  

 punkt 11b - Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia stawki jednostkowej 

dotacji przedmiotowej – druk nr 55/19.  

Materiały i projekty uchwał będące przedmiotem dzisiejszej sesji dostępne są na serwerze dla radnych. 

Czy mają Państwo pytania, uwagi do proponowanego porządku obrad na dzisiejszej sesji? Nie widzę, 

zatem poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 11a – Podjęcie 

uchwały w sprawie wysokości stawek opłat za zajęcie pasa drogowego dróg wojewódzkich – druk   

nr 54/19. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 11a, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk.  

Szanowni Państwo, 27 radnych głosowało za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się.  

Zatem stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 

11a.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 11b – Podjęcie uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej – druk nr 55/19. 

Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 11b, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

27 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 11b.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Porządek obrad dzisiejszej sesji Sejmiku wraz z przegłosowanymi zmianami, poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowanymi zmianami, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

29 radnych za przyjęciem porządku obrad, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się. 
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Zatem stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji wraz z przegłosowanymi 

zmianami został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Rozszerzony porządek obrad sesji stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Punkt 3. 

Informacja o złożonych interpelacjach i zapytaniach. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo,  

w okresie międzysesyjnym od dnia 7 do 30 stycznia br. do Biura Sejmiku wpłynęły: jedna interpelacja  

i zapytanie Pani Aleksandry Mrozek – Radnej Województwa Lubuskiego, dotycząca niewystarczającej 

wysokości dotacji przedmiotowej przekazywanej dla Wojewódzkiego Ośrodka Sportu i Rekreacji im. 

Zbigniewa Majewskiego w Drzonkowie przez Samorząd Województwa Lubuskiego oraz w sprawie  

nieobecności Województwa Lubuskiego na Targach Grüne Woche 2019 r. Także w okresie 

międzysesyjnym dnia 21 i 23 stycznia br. oraz 8 lutego br. do Biura Sejmiku wpłynęło pięć interpelacji 

Pani Małgorzaty Barbary Gośniowskiej-Koli – Radnej Województwa Lubuskiego, w sprawie oświetlenia 

oraz oznakowania przejścia dla pieszych we Wschowie; zmiany organizacji ruchu na drodze 

wojewódzkiej nr 278 i nr 319; w sprawie terminu złożenia wniosków – konkurs OZE, czysta energia;  

w sprawie remontu drogi wojewódzkiej nr 315 w miejscowości Lipiny i likwidacji przejazdu kolejowego; 

w sprawie remontu drogi wojewódzkiej nr 278. W dniu dzisiejszym do Biura Sejmiku wpłynęły dwa 

zapytania Pani Małgorzaty Barbary Gośniowskiej-Koli – Radnej Województwa Lubuskiego, w sprawie: 

organizacji i udziału województwa lubuskiego w Targach Grüne Woche; informacji dotyczącej budżetu 

obywatelskiego na zadania w zakresie młodzieżowych inicjatyw obywatelskich. W okresie 

międzysesyjnym dnia 8 lutego br. do Biura Sejmiku wpłynęła również interpelacja Pana Bogusława 

Motowidełko – Radnego Województwa Lubuskiego, w sprawie budowy oczyszczalni ścieków  

w miejscowości Bródki, Gmina Czerwieńsk. W dniu dzisiejszym do Biura Sejmiku wpłynęła  jedna 

interpelacja i cztery zapytania Pani Anny Synowiec - Radnej Województwa Lubuskiego, w sprawie: 

rozważenia stypendiów dla studentów kierunków ścisłych; obwodnicy Drezdenka; wdrażania ZIT 

Gorzów Wlkp.; sytuacji jednostek zdrowia podlegających województwu oraz środków przewidzianych  

na potrzeby osób niepełnosprawnych. W dniu dzisiejszym do Biura Sejmiku wpłynęły dwie interpelacje 

Pana Kazimierza Łatwińskiego – Radnego Województwa Lubuskiego w sprawie budowy obwodnicy 

Kożuchowa, budowy obwodnicy Bogaczowa. W dniu dzisiejszym również do Biura Sejmiku wpłynęła 
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jedna interpelacja Pani Małgorzaty Beaty Paluch-Słowińskiej w sprawie remontów i zabiegów 

pielęgnacyjnych na drogach wojewódzkich nr: 333, 292, 283. Również w dniu dzisiejszym do Biura 

Sejmiku wpłynęły dwie interpelacje Pana Edwarda Jana Fedko – Radnego Województwa Lubuskiego  

w sprawie: opracowania granic nowych obwodów łowieckich na terenie Województwa Lubuskiego oraz 

dodatkowych środków finansowych na realizację inwestycji wodno-kanalizacyjnych na obszarach 

wiejskich. Wpłynęły również interpelacje Pana Jana Świrepo w sprawie: bezpieczeństwa na drodze 

gminy Strzelce Krajeńskie; w sprawie przycięcia drzew platanowych wraz z usunięciem ptasich gniazd 

przy ulicy Aleja Wolności w Strzelcach Krajeńskich; w sprawie dobudowy chodnika i wyspy 

spowalniającej w Strzelcach Krajeńskich; w sprawie budowy skrzyżowania w Strzelcach Krajeńskich;  

w sprawie dobudowy chodnika w Strzelcach Krajeńskich; w sprawie poprawy bezpieczeństwa przy 

wjeździe do Strzelec Krajeńskich; w sprawie dobudowy chodnika przy drodze 156 w miejscowości 

Danków; w sprawie ustawienia fotowoltaicznych znaków zwalniających w Buszowie; w sprawie 

usunięcia zapadlisk na drodze 156 w Gminie Strzelce Krajeńskie; w sprawie wzmocnienia jezdni  

na odcinku drogi 156 Strzelce Krajeńskie; bezpieczeństwa na drogach w obrębie gminy Zwierzyń. 

Wpłynęły również dwie interpelacje Pana Tadeusza Ardelli w sprawie: odszkodowań za szkody 

łowieckie i w sprawie konferencji prasowych Marszałka Województwa Lubuskiego. Wpłynęła również 

interpelacja Pani Elżbiety Płonki w sprawie sytuacji w szpitalu gorzowskim. Szanowni Państwo,  

to są wszystkie interpelacje, które wpłynęły.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Przepraszam Pani Przewodnicząca, czy można 

w kwestii formalnej dotyczącej tego punktu?  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Słucham. Głos ma Pan 

Zbigniew Kościk.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Przepraszam za taki wstęp, ale byliśmy 

przekonani, że w grudniu miał miejsce taki incydent – związany z obchodami świąt – dotyczący bardzo 

restrykcyjnego potraktowania punktu interpelacji i zapytań. Dlatego jako klub radnych nie 

protestowaliśmy. Były uroczystości, wizyta księdza biskupa, opłatek i tak dalej. Teraz jesteśmy 

troszeczkę zaskoczeni. Ja wiem, że ustawodawca dokonał zmian w tym zakresie, ale chcę Państwu 

powiedzieć, że ten punkt to bardzo istotny punkt informacji także o sytuacji województwa lubuskiego. 

Odczytanie, tak dokładne przez Panią Przewodniczącą, interpelacji o tym, że problem dotyczy jakiegoś 

rodna w Strzelcach albo kwestii łowieckiej, nie dają obrazu tych problemów, którymi żyje województwo 
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lubuskie. Interpelacje to ważny punkt także aktywności opozycji sejmikowej. Miał on miejsce zawsze  

w momencie, w którym było szczególne zainteresowanie mediów województwa lubuskiego.  

Był to element dobrej tradycji, bo po tym punkcie – ja przypomnę nowym radnym – zawsze Pani 

Marszałek ma możliwość odniesienia się na bieżąco w swoim punkcie w zakresie informacji na temat 

bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. Chcę zaapelować do Pani Przewodniczącej, żeby 

ten incydent grudniowy na tej sesji był już ostatni raz powtórzony. To jest prośba – nie chcę powiedzieć 

groźba – prośba Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości. Jeśli Radni Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

nie będą mieli możliwości samodzielnie wygłoszenia interpelacji, a daje ustawa taką możliwość i w wielu 

samorządach jest ona praktykowana, to informuję Panią Przewodniczącą, że na te dwa punkty 

następnej sesji, Klub Radnych zaprosi dziennikarzy przed salę plenarną i zorganizujemy briefing 

prasowy, na którym odczytamy te interpelacje, które mamy do odczytania dla Państwa Radnych, dla 

mieszkańców Województwa Lubuskiego i dla mediów. Wróćmy naprawdę do dobrej tradycji. Dziękuję 

pięknie. 

Interpelacje i zapytania złożone przez radnych stanowią załącznik nr 8 do protokołu.  

 

Punkt 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, proszę 

o zabranie głosu Panią Elżbietę Annę Polak – Marszałka Województwa Lubuskiego.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Pani Przewodnicząca, Dostojni 

Parlamentarzyści, Szanowni Radni, Drodzy Państwo. Postaram się w takim telegraficznym skrócie 

przekazać informacje. W okresie międzysesyjnym wydarzyło się bardzo dużo, a sesja ostatnia była  

w grudniu, więc mieliśmy przerwę styczniową. Jak widać już z posiedzeń Zarządu, w dniach  

od 13 grudnia 2018 r. do 29 stycznia 2019 r. odbyło się 12 posiedzeń. Podjęliśmy 129 uchwał, 

rozpatrzyliśmy 129 różnych wniosków i spraw, jak również te dokumenty, które są dzisiaj przygotowane 

na sesję, więc nie będę ich omawiać, w ramach porządku obrad przedstawimy uzasadnienie 

merytoryczne. Zostały ogłoszone konkursy. Dzisiaj właśnie upływa nabór dla przedsiębiorców, duża 

kwota z I priorytetu, bo aż 39 milionów. W tym roku odbędą się 32 konkursy z części inwestycyjnej  

na kwotę 195 mln zł. Oczywiście dopuszczalna jest pewna korekta w harmonogramie, która jest 

związana z renegocjacjami z Komisją Europejską. W tej chwili prowadzimy takie rozmowy. W piątek  

po południu rozmawiałam z przedstawicielem Komisji Europejskiej na Polskę w sprawie właśnie 
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renegocjacji i uruchomienia Krajowej Rezerwy Wykonania, ponieważ region lubuski jest w pierwszych 

ośmiu województwach, dla których wskaźniki są osiągnięte. To jest dobra informacja. Krajowa Rezerwa 

Wykonania to jest taki bonus w ramach całego programu, dla nas ten program to jest 906 mln zł. 

Krajowa Rezerwa wynosi ponad 240 mln zł. To jest spora kwota dla naszego regionu, która  

w pierwszym półroczu tego roku będzie już uruchomiona, zarówno w ramach ZIT-ów jak i w ramach 

wszystkich konkursów. Pozostałe konkursy są w ramach ZIT-ów. I rozstrzygnięcia konkursowe dla ZIT-u 

Zielona Góra na kwotę prawie 16 mln zł., „Wzgórza Piastowskie – rewitalizacja zdegradowanych 

przestrzeni”. 9.3.1. to jest rozwój infrastruktury edukacyjnej, prawie 5 mln. 6 projektów uzyskało 

dofinansowanie na infrastrukturę edukacyjną w szkolnictwie zawodowym. Również zostały 

rozstrzygnięte konkursy w zakresie energii odnawialnej na kwotę 15 mln zł i w zakresie niskiej emisji dla 

ZIT-u gorzowskiego 6 300 000,00 zł, jest to projekt na ścieżki rowerowe. Czyli widać, że tutaj już  

ta część inwestycyjna ruszyła mocno, chociaż mieliśmy finisz – co pokarzę w wydarzeniach – grudzień 

też pod dużym akcentem pełnej mobilizacji. Duże projekty zostały dla regionu zakontraktowane,  

a w ramach Europejskiego Funduszu Społecznego szansa na kolejne miliony, na profilaktykę, 

5 800 000,00 zł. Nabór się skończył, nie ma zainteresowania, dlatego przystąpiliśmy już  

do opracowania zmian kryteriów, bo były one dosyć trudne i wyłączały zainteresowanie podmiotów 

leczniczych w naszym województwie – a kwota jest duża. Rozstrzygnęliśmy za to konkurs w zakresie 

poprawy dostępności i jakości edukacji przedszkolnej dla 4 projektów, to jest 1 200 000,00 zł.  

Na aktywną integrację 18 projektów na kwotę 14 800 000,00 zł. I Regionalny Ośrodek Polityki 

Społecznej otrzymał dofinansowanie na projekt w zakresie koordynacji ekonomii społecznej 2,5 mln zł. 

18 grudnia zakończyliśmy rok samorządowy w Szczecinie, samorządowy Odry. Mieliśmy taką nadzieję, 

że będzie również ogłoszony przez rząd Rokiem Odry. Dużo było wydarzeń z tym związanych. 

Informacja na naszej stronie była pełna, ja tylko tak skrótowo. 39 mln zł. to jest pula dla 

przedsiębiorców, nie ostatnia. W I priorytecie mamy 130 mln zł jeszcze,  razem z Krajową Rezerwą 

Wykonania oczywiście, więc jeszcze są duże środki. Spotkania dosyć istotne, które się już odbyły, 

dotyczą realizacji budżetu na 2019 rok, który został przyjęty przez Sejmik Województwa w grudniu, więc 

ruszyliśmy w styczniu już pełną parą. To pierwsze spotkanie w Gorzowie dotyczyło powołania Instytutu 

Papuszy. Również są duże środki finansowe w puli rządowej na integrację Romów. Zamierzamy więc 

również w ramach takiego projektu – Pan Łukasz Porycki uczestniczył w tym spotkaniu. Potwierdza,  

że jest wola, żeby taki instytut w końcu w Gorzowie powstał. Otwarcie stacji pomiaru, zakupiliśmy  

6 takich stacji ze środków własnych budżetu województwa na monitorowanie suszy, w związku z suszą, 

którą mieliśmy w ubiegłym roku, chyba największą w ostatnim stuleciu wolnej Polski. Wicemarszałek 

Stanisław Tomczyszyn już pilnuje, żeby były otwierane i rozpoczynały prace. Jeszcze w styczniu dużo 
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spotkań, których nie udało nam się odbyć w grudniu. Bardzo szanujemy wszystkie środowiska 

seniorów, więc osobiście też uczestniczę w spotkaniach z Lubuską Radą Seniorów, ale również  

z Sybirakami, z Rodziną Katyńską. Także też Państwu Radnym dziękuję za udział w tych spotkaniach, 

bo to jest niesłychanie ważne dla tych środowisk, żebyśmy byli razem z nimi, nie tylko wtedy jak  

są aktywni zawodowo, ale również właśnie tej „jesieni”, także nie tylko „wiosną” , ale też „jesienią”. Kolej 

– proszę Państwa, w końcu ruszyły projekty. 20 grudnia podpisaliśmy bardzo ważne umowy. 

Oczywiście głośno było ostatnio w mediach na ten temat. Są to projekty o wartości 100 mln zł. Marcin 

Jabłoński podpisał dwie umowy na realizację inwestycji na trasie Zbąszynek – Czerwieńsk i na trasie 

203. To jeszcze jest nie inwestycja, to jest pierwsza dokumentacja, która w ogóle pozwoli nam mówić  

o elektryfikacji. Bez modernizacji linii, która jest przestarzała i wymaga tego od lat, nie byłoby  

to możliwe. Zarząd Województwa w ubiegłym roku doprowadził do spotkania z prezesem PKP PLK  

w obecności Ministra Inwestycji i Rozwoju w Warszawie, ponieważ byliśmy najbardziej opóźnieni  

w realizacji inwestycji kolejowych. I mamy już te dwie umowy podpisane. Trudno było dla PKP PLK się 

zdecydować na realizację, na którym odcinku, ponieważ na drogę 203 nie było żadnej dokumentacji. 

Więc realizujemy tutaj projekt o wartości 11 mln zł z wkładem z Regionalnego Programu 7,5 mln  

i możemy mówić, że kolejne projekty związane już z pełną elektryfikacją, dzięki temu będą mogły być 

realizowane. Natomiast ten odcinek został wybrany na trasie Czerwieńsk – Poznań, ponieważ 

wcześniej wykonaliśmy łącznicę Czerwieńska, a jest w tej chwili też realizowana modernizacja linii 

kolejowej na trasie Poznań – Warszawa, więc dzięki temu zyskamy w pełnym zakresie zrealizowany 

ciąg komunikacji kolejowej Zielona Góra – Warszawa. Nowe miejsca w przedszkolach, w Strzelcach 

Krajeńskich, Żaganiu, Rzepinie. I również stowarzyszenie „Dalej Razem”, które realizuje projekty dla 

dzieci chorych autystycznie. Umowy zostały podpisane przez Łukasza Poryckiego i projekty 

wystartowały. Podobnie jeżeli chodzi o kulturę, to są projekty w Krośnie Odrzańskim, o których 

wcześniej mówiliśmy. Wpisaliśmy je również do naszej Strategii Rozwoju Kultury, to jest Kościół  

p.w. Św. Jadwigi Śląskiej, będzie wyremontowany. Również Muzeum w Gorzowie Wlkp. z oddziałem  

w Zagrodzie Młyńskiej w Bogdańcu, zdegradowanej, która wymaga remontu, staraliśmy się dobrze 

przygotować te projekty. Umowy zostały podpisane z Członkiem Zarządu Marcinem Jabłońskim  

w ubiegłym roku i już teraz możemy mówić o pełnej realizacji. Natomiast Muzeum Ziemi Lubuskiej 

rozpoczęło już inwestycję, finansowaną z Programu Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko, dzięki 

temu, że Państwo zgodziliście się na dwukrotne zwiększenie wkładu do tego projektu z własnych 

środków budżetu Samorządu Województwa, ponieważ inwestycja znacznie przerosła nasze możliwości 

finansowe 2018 roku. Mamy spore pieniądze również z PEFRON-u. One zostały już podzielone  

w grudniu. Między innymi uzyskał dotację Szpital Na Wyspie w Żarach – sporą, bo 1 mln zł –  
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co ma bardzo duże znaczenie dla naszych jednostek ochrony zdrowia, przy całej mizerii kontraktów  

z NFZ. W Słubicach powstanie nowa hala sportowa. Marcin Jabłoński – były Starosta – dopilnował już 

tego, żeby ten transfer środków finansowych w końcu nastąpił. Kolejnym krokiem było podpisanie 

umowy z wykonawcą prac i to już nastąpiło. Inwestycja jest pewna. 11 stycznia została podpisana 

umowa na realizację, na wykonanie. 27 grudnia kolejne projekty uzyskały dofinansowanie. Tym razem 

to Gmina Deszczno, powiat strzelecko-drezdenecki, świebodziński, międzyrzecki. Umowy spore,  

o wartości razem 6,5 mln zł, zostały podpisane też przez Marcina Jabłońskiego. Jak Państwo widzicie 

końcówka roku była dosyć mocno pracowita, również jeżeli chodzi o drogi. Dzisiaj będziemy rozmawiać 

o drogach krajowych, natomiast śmiało mogę powiedzieć, że na drogach wojewódzkich dzieje się w tej 

chwili sporo, sto inwestycji w trakcie, niektóre są przygotowywane, a kolejna transza 60 mln zasili nasz 

budżet na modernizację i budowę dróg. Także na pewno w 20-letniej historii województwa to się 

zdarzyło po raz pierwszy, żeby aż tak duża kwota została przekazana na nasze drogi. I na koniec roku, 

31 grudnia, miłe świętowanie Sylwestra dla Zarządu Województwa. Podpisaliśmy dużą umowę  

na projekt przygotowywany – mogę powiedzieć – przez 4 lata, bo najpierw wynegocjowany w ramach 

Kontraktu Terytorialnego z rządem Platformy Obywatelskiej i PSL-u, później renegocjowany z PiS-em  

i mamy akceptację „wszystkich świętych” można powiedzieć. Projekt będzie kosztował ponad 60 mln. 

Wkład duży z Regionalnego Programu 42 mln zł. Nie byłaby możliwa jego realizacja, gdyby nie 

partnerstwo z Uniwersytetem Zielonogórskim, co pragnę podkreślić, ale również z Centrum Badań 

Kosmicznych. Już za chwilę będziemy dzisiaj też rozmawiać o tym, że powstaje u nas oddział Polskiej 

Akademii Nauk Centrum Badań Kosmicznych w Parku w Nowym Kisielinie, bo też do tego się 

umówiliśmy w ramach partnerstwa, żeby taka placówka naukowa rozpoczęła jak najszybciej 

działalność. W ubiegłym roku rozpoczęliśmy realizację naszego lubuskiego programu in vitro. 

Kontynuacja w 2019 r. za dwukrotnie większe środki, bo za 200 tys. zł. Chcę pokazać już jak 

realizujemy wskaźniki, mamy pewne sukcesy, na dzień dzisiejszy być może więcej, ale wtedy, gdy 

informacja była przygotowywana, to 3 pewne ciąże, w tym jedna bliźniacza, kolejne pary też oczekujące 

na pozytywną – mam nadzieję – informację w tym zakresie. Samorząd Województwa przyczynił się  

do niewątpliwego szczęścia wielu rodzin w naszym regionie. Mamy już decyzję na użytkowanie 

Ośrodka Radioterapii w Gorzowie. Ruszyły już, pracują poradnie onkologiczne na parterze radioterapii. 

Osobiście to widziałam więc mogę potwierdzić. Czekamy jeszcze na decyzję Państwowej Agencji 

Atomistyki i myślę, że w I kwartale już cały ośrodek będzie pracował pełną parą. I kolejne spotkania,  

o których mówiłam. Tym razem z żołnierzami Armii Krajowej spotkał się Wicemarszałek Stanisław 

Tomczyszyn. Natomiast w czwórkę uczestniczyliśmy w posiedzeniu pierwszym w tej kadencji Związku 

Województw Polskich. Pani Przewodnicząca Wioleta Haręźlak, nasi delegaci Edward Fedko i Sebastian 
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Ciemnoczołowski – wspólnie zadbaliśmy o to, że mamy po raz pierwszy w dwudziestoletniej historii 

Województwa Lubuskiego przedstawiciela w Zarządzie Związku Województw. Z zaszczytem będę 

pełnić tę funkcję. Dostałam już też kolejne obowiązki, a mianowicie zostałam też wybrana do Rady 

Dostępności przy Ministrze Rozwoju i Inwestycji. Myślę, że dzięki temu zadbam dobrze o interesy 

naszego Województwa Lubuskiego. Odbyło się też spotkanie w sprawie pracowników zagranicznych, 

któremu przewodził Pan Tadeusz Jędrzejczak. Proszę Państwa, mamy tutaj prawdopodobnie ponad  

10 tys. pracowników z Ukrainy, Białorusi. Musimy stworzyć im jak najlepsze warunki do adaptacji  

w naszym regionie i stąd takie szerokie spotkanie z inspekcją pracy, policją, strażą graniczną,  

z kuratorium oświaty, Wojewódzkim Urzędem Pracy. Są podjęte pewne wnioski, działania. To jest też 

temat, którym się zajmuje Wojewódzka Rada Dialogu Społecznego, ale dzisiaj szerzej nie będę 

omawiać, jak już będą końcowe wnioski. Odbyły się też spotkania z Panią Konsul Ukrainy. Staramy się 

im pomóc tutaj, żeby jak najlepiej pracownicy ze Wschodu u nas się czuli. 11 stycznia odbyła się bardzo 

duża inauguracja roku biznesu. W tym wydarzeniu wziął udział Członek Zarządu Marcin Jabłoński. 

Organizatorem Zachodnia Izba Przemysłowo-Handlowa. Z środowiskiem biznesu zależy nam na tym, 

żeby mieć jak najlepsze relacje, dobrze współpracować. Widzimy przecież jakie jest ukierunkowanie 

polityki spójności, nie tylko w tej perspektywie, w następnej też. To już jest wszystko jasne, że właśnie 

na wsparcie przedsiębiorczości biznesu, projektów innowacyjnych i na region bardziej przyjazny będzie 

przeznaczone aż 65% z unijnego tortu na kolejne rozdanie 2021-2027. Lubuskie wylicytowało 10 tys. zł 

z naszych gadżetów, tańców, itd. na Wielką Orkiestrę Świątecznej Pomocy. Pomagamy więc,  

bo chcemy, nie tylko dlatego, że jest łatwo pomagać, ale od lat pomagamy. I proszę Państwa, bardzo 

dobra informacja co do słuszności naszej decyzji, budowy bazy Lotniczego Pogotowia Ratunkowego  

w Gorzowie Wielkopolskim. Jak Państwo pamiętacie złożyliśmy się na tę inwestycję razem z Miastem 

Gorzów, ze szpitalem. Musieliśmy zwiększać dofinansowanie, bo po przetargach były to kwoty 

zawrotne, a okazuje się, że już teraz ta tymczasowa baza ma najwięcej lądowań i wylotów w Polsce,  

bo w tym krótkim okresie to jest ponad 500 misji. Ratujemy więc życie. I polsko-niemieckie rozmowy  

o rolnictwie. Podczas delegacji, podczas Targów Grüne Woche  spotkali się ministrowie. W naszej 

delegacji uczestniczył Stanisław Tomczyszyn – Wicemarszałek. Rozmawialiśmy o przyszłości Polski  

i regionu podczas konsultacji Krajowej Strategii Rozwoju Regionalnego. Konsultacje odbyły się w Nowej 

Soli. Zarząd również podjął stanowisko w tej sprawie, a mianowicie bardzo mocno podkreślamy brak 

naszej zgody na centralizację działań związanych z polityką regionalną. Jesteśmy na tym samym wciąż 

stanowisku, że to właśnie samorząd wojewódzki jest takim rzeczywistym kreatorem polityki regionalnej. 

Nie chcemy, żeby odbierać kolejne kompetencje właśnie w tym zakresie. Przedstawiliśmy też nasze 

konkretne wnioski co do rozwiązań, które chcielibyśmy, żeby się znalazły w tej strategii, bo chcemy 
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również, żeby Strategia Polski Zachodniej, która jest rządowym dokumentem, znalazła takie samo 

uznanie w oczach rządu jak Strategia Polski Wschodniej, która ma swój własny program. My natomiast 

nie możemy się dopatrzeć w kolejnym dokumencie strategicznym rządu ważnych, dużych, kluczowych 

inwestycji dla Polski Zachodniej, w tym dla regionu lubuskiego, nie licząc – patrzę na Dyrektora 

Generalnej Dyrekcji – S3-ki, za co bardzo dziękujemy. Niestety wczoraj jak wracałam S3-ką wieczorem, 

był bardzo poważny wypadek na tej właśnie nawierzchni fatalnej. Na szczęście nikt nie zginął, ale 

karambol chyba dwugodzinny między Polkowicami a Lubiniem, więc pomimo tego, że mamy dobre 

drogi, jeszcze trochę mamy do zrobienia. Z Sybirakami – to też mówiłam. Widzicie Państwo, bardzo 

duże spotkania, bardzo licznie przychodzą, razem ze swoimi rodzinami, wnukami. Staramy się bardzo 

mocno współpracować i doceniać inicjatywy płynące z tego środowiska. Mamy w regionie nową 

Lubuską Radę Olimpijczyków. Mamy stu olimpijczyków w naszym regionie. Mamy pomysły w jaki 

sposób wykorzystać mistrzów świata, mistrzów olimpijskich do wychowania przez sport, poprzez 

spotkania z dziećmi i z młodzieżą. Będziemy organizować takie Dni Olimpijczyków w Drzonkowie. Już 

jest termin, bodajże 12 kwietnia, ale również myślimy o tym, żeby w naszym regionie powstało Muzeum 

Sportu, bo się okazuje, że te trofea, złote medale, nieraz dwukrotnych mistrzów olimpijskich, gdzieś tam 

w zakamarkach, w domu są pochowane, nikt ich nie ogląda. Więc rozmawiamy o tym w jaki sposób 

pokazać dzieciom, młodzieży taki dobry przykład, dobry wzór do naśladowania. Spotkaliśmy się też  

z ekonomistą, profesorem Rzońcą, z którym współpracujemy w związku z tym, że tylko rzetelna 

diagnoza może być podstawą opracowania dobrej Strategii Rozwoju Województwa, bo nie tylko mam 

na myśli strategię krajową, ale również przystąpiliśmy do opracowania naszej wojewódzkiej strategii. 

To, co mówiłam – jesteśmy w pierwszej ósemce. Uruchamiamy Krajową Rezerwę Wykonania czyli 

ponad 240 mln zł. Marcin Jabłoński spotkał się również z przedstawicielami Przewozów Regionalnych 

oraz Urzędu Lotnictwa Cywilnego, ponieważ zależy nam na tym, żeby komunikację publiczną rozwijać 

jak najlepiej w naszym regionie. Są pewne już uzgodnienia w tym zakresie. Państwo pamiętacie,  

w budżecie mamy 45 mln zł dofinansowania do przewozów regionalnych, do autobusów ponad 25 mln 

zł, do lotniska również, do połączenia lotniczego też dopłacamy, więc musimy dbać o to, żeby jakość 

tych usług, standardy były jak najlepsze, ale rozwijać również nowe połączenia. Bardzo mocno w tym 

roku rozpoczęliśmy działania – i to spotkanie jest tego wyrazem – w zakresie włączenia obszarów 

wykluczonych komunikacyjnie w naszym regionie lubuskim. Odbyło się też, w Gorzowie tym razem, 

noworoczne spotkanie z lubuskimi dziennikarzami na wszystkie tematy. Przedstawiliśmy nasze 

potencjały, możliwości, nie tylko 2019 roku, ale również najbliższej przyszłości. Podobnie z lubuskimi 

przedsiębiorcami. Też już mamy takie styczniowe spotkanie za sobą, gdzie już rozmawialiśmy o tym  

w jaki sposób zorganizujemy III Lubuski – międzynarodowy można powiedzieć – Kongres Gospodarczy, 
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a przedsiębiorcy mają tam olbrzymi udział, bo przecież to jest dla nich. Dlatego też uczestniczyłam  

w Wielkiej Gali Liderów Polskiego Biznesu w Warszawie. Nasze firmy też są laureatami, m.in. firma Ziel-

Bruk otrzymała Diament do Złotej Statuetki Lidera Polskiego Biznesu. I między innymi też po to 

uczestniczymy w takich spotkaniach, żeby zdobyć partnerów do naszego międzynarodowego Kongresu 

Gospodarczego. Autorytety, dla których przyjadą z całej Polski i ze świata przedsiębiorcy. 28 stycznia 

odbyła się transgraniczna konferencja kolejowa w Berlinie, bo przecież nie ma granicy, nasze 

połączenia się łączą. Zależy nam na tym, żeby było jak najwięcej tych połączeń z Berlina, poprzez 

Zieloną Górę, południe: Żary, Żagań i poprzez również Gorzów do Warszawy. W tym spotkaniu 

uczestniczył Tadeusz Jędrzejczak. Mamy dodatkowe 4 mln euro – bardzo dobra informacja dla 

obszarów wiejskich, ponieważ wiemy jak PROW już jest w zaniku, można powiedzieć. Środki się 

ograniczają, a te pieniądze są nowe. W Ministerstwie Rolnictwa taką informację otrzymał Stanisław 

Tomczyszyn, co oczywiście było poprzedzone rozmowami wcześniejszymi w ubiegłym roku. Te środki 

będą przeznaczone na projekty wodno-kanalizacyjne na terenie wiejskim. Współpraca polsko-

francuska, lubusko-francuska z Departamentem Le Lot chyba może być przykładem, wzorem. Często 

nas odwiedzają przedstawiciele tego Departamentu i możemy czerpać wzajemnie ze swoich 

doświadczeń. Gratulowaliśmy również Markowi Cebuli – gratuluję w tej chwili również – nowemu 

Przewodniczącemu Konwentu Wójtów, Burmistrzów, Prezydentów, który zastąpił Wadima 

Tyszkiewicza. Wadim Tyszkiewicz pozostał w Zarządzie, natomiast pałeczkę przejął Marek Cebula – 

Burmistrz Krosna. Proszę Państwa, mamy problem, związany z wdrażaniem bardzo dużego projektu 

związanego ze szkolnictwem zawodowym. Największy projekt za 170 mln zł. Dlatego spotykamy się  

z naszymi beneficjentami. Takie spotkanie odbyło się w piątek ze starostami. Chcemy zwiększyć 

koordynację tym projektem, nasz monitoring, po to, żeby jak najlepiej projekt był realizowany, żeby 

zminimalizować również problemy, które się pojawiły, a wynikają one z audytu przeprowadzonego przez 

instytucję audytową. Jutro odbędzie się kolejne spotkanie z drugą częścią beneficjentów. 100-lecie 

publicznych służb zatrudnienia to również okazja do organizacji takich wojewódzkich obchodów. Zarząd 

już przeznaczył środki finansowe na ten cel dla Wojewódzkiego Urzędu Pracy, ale również powiatowe 

urzędy też takie obchody organizują. Odbyła się również Gala Sportu Lubuskiego. Zarząd 

reprezentował Łukasz Porycki. Mamy zwycięzców plebiscytu, tak jak już mówiłam. Współpracujemy  

z Gazetą Lubuską i ze środowiskiem sportowym po to, żeby uczyć się od mistrzów świata zdrowego 

stylu życia, żeby promować również takie zachowania w zespole, w drużynie, wśród dzieci i młodzieży, 

bo przeznaczamy duże środki finansowe na wsparcie klubów sportowych. Te konkursy też już są w tej 

chwili realizowane. Ukazała się nowa książka lubuska „Tradycyjna kuchnia regionu lubuskiego”. Mam 

nadzieję, że Wicemarszałek Tomczyszyn zadbał, żebyście Państwo również otrzymali ten egzemplarz, 
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eksportowy można powiedzieć. Jest bardzo dobry, ponieważ pochodzi od naszych autorów lubuskich, 

którzy te produkty regionalne sami oznakowali, produkują, zadbali o to, że znalazły się na liście 

produktów. Jeszcze proszę Państwa nasze spotkanie, Pani Przewodnicząca zainicjowała współpracę  

z prof. Markiem Budnerem, znanym światowej sławy onkologiem, chirurgiem, który specjalizuje się  

w rekonstrukcji piersi. W chorobach nowotworowych jest to niesłychanie istotne. Ponieważ w regionie 

lubuskim nie mamy możliwości wykonania takich zabiegów, spotkałyśmy się obie, jak widać jesteśmy 

wszyscy w trójkę uśmiechnięci, czyli mamy nadzieję na współpracę. Pan profesor może uczyć wielu 

naszych chirurgów tych działań, ponieważ uczy na całym świecie mistrzów chirurgii. A jest naszym 

sąsiadem w Bad Saarow, jest w radzie naukowej Klinicznego Rejestru Raka. Druga edycja już jest w tej 

chwili więc współpracuje ze szpitalem uniwersyteckim już od jakiegoś czasu. Region lubuski, Zielona 

Góra, przez kilka dni stały się stolicą Mistrzostw Świata i to drużyny żeńskiej w tenisie. Doskonała 

okazja do promocji naszego regionu. Mamy też porozumienie, które zostało podpisane w sprawie 

gorzowskiej biblioteki cyfrowej. I w ramach współpracy na pograniczu 7 lutego odbyło się spotkanie 

Tadeusza Jędrzejczaka z Burmistrzem Guben, takie noworoczne, ale też wyznaczające program  

na przyszłość. W zakresie przygotowania zmian do Strategii będą potrzebne opracowania 

socjologiczne. Liczę na współpracę z uniwersytetem. Odbyło się takie spotkanie z paniami 

socjolożkami, ale również spotykamy się z prezesami funduszy pożyczkowych i poręczeniowych, 

ponieważ myślimy o utworzeniu takiego lubuskiego funduszu, szerokiego dla tych funduszy jako 

instrumentu narzędzi zwrotnych, który mógłby wystartować w nowej perspektywie, bo wiemy, że będzie 

mniej dotacji, a więcej właśnie pożyczek i poręczeń, więc już takie rozmowy są prowadzone. Odbyła się 

też seria spotkań z bankami: z Bankiem Gospodarstwa Krajowego i Europejskim Bankiem 

Inwestycyjnym, ponieważ chcemy wsparcia dla naszych szpitali, wsparcia kapitałowego oczywiście  

na inwestycje, których nie jesteśmy w stanie, jako samorząd, wszystkich sfinansować. I okazuje się,  

że są takie możliwości. Szpitale, mam nadzieję, będą z tego czerpać, w tej chwili kredyty nie są aż tak 

mocno oprocentowane. 8 lutego odbyło się też spotkanie w Wojewódzkiej i Miejskiej Bibliotece 

Publicznej w Gorzowie. To są konsultacje z organizacjami pozarządowymi, ponieważ północna część 

naszego regionu jest mało aktywna jeżeli chodzi o składanie wniosków, na przykład o stypendia – nie 

wpłynął ani jeden. Dlatego również apel do Państwa Radnych, do naszych dyrektorów instytucji, żeby 

bardziej się otworzyć na taką komunikację zewnętrzną na północy naszego regionu. Biura naszej 

delegatury są do Państwa dyspozycji, ale również mamy 14 jednostek Samorządu Województwa  

w Gorzowie i możemy poprzez prace tych instytucji, jednostek, również zaktywizować środowisko. 

Poszedł już wniosek w sprawie budowy mostu w Pomorsku. To spotkanie wieńczące rozmowy odbyło 

się w ubiegły piątek. Porozumieliśmy się z gminą, miastem Zielona Góra, z gminą Czerwieńsk oraz 
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Sulechów co do współpracy w ramach partnerstwa i partycypacji w kosztach. Liczymy na to również,  

że rząd wywiąże się z deklaracji, jaką złożył w programie budowy mostów. Będzie to 80% partycypacji 

w kosztach. Pierwszym etapem będzie przygotowanie dokumentacji. Jest porozumienie, partnerstwo 

mam nadzieję zostanie w niedługim czasie podpisane po to, żeby ten most mógł zostać zbudowany. 

Bardzo Państwu dziękuję za cierpliwość, ale faktycznie w tym czasie nie wszystkie informacje ujęliśmy 

w tym sprawozdaniu, tylko te najważniejsze. Bardzo dziękuję. 

 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 9  

do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo Pani 

Marszałek. Czy mają Państwo pytania dotyczące przedstawionej informacji? Bardzo proszę, Pan 

Zbigniew Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Jak bym wiedział Pani Przewodnicząca,  

to przyszedł bym w koszulce z napisem „Konstytucja” dzisiaj. Prawa opozycji zostały głęboko bowiem 

zakopane. Wracam do tego trzeciego punktu. Powiem szczerze, że byłem przekonany, Pani 

Przewodnicząca, że tak samo, jak odczytała Pani radnych interpelacje i zapytania, tak samo hasłowo 

odczyta Pani prace Zarządu Województwa Lubuskiego. I wracam jeszcze raz do tej tezy – traktujmy się 

równo. Jeśli Pani Marszałek, bardzo ciekawie przedstawiła, ja chciałbym poznać efekty i działalność  

Zarządu, ale tak samo chciałbym wysłuchać naszych interpelacji czy zapytań. Bardzo proszę Pani 

Przewodnicząca o równe traktowanie praw radnych i Zarządu Województwa. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pan 

Łukasz Mejza. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: Szanowna Pani Przewodnicząca, Wysoki 

Zarządzie, Drogie Koleżanki i Drodzy Koledzy. Ja również jako Przewodniczący Klubu Bezpartyjni 

Samorządowcy, klubu, dla którego opinia mieszkańców i partycypacja właściwie Lubuszan  

w sprawowaniu władzy w Województwie Lubuskim jest niezwykle istotna, przychylam się do wniosku, 

aby interpelacje – może  w jakiejś skróconej formie – zostały jednak odczytywane przez radnych 

dlatego, że są to najważniejsze sprawy, które przywołujemy na sesji na wniosek mieszkańców.  

I pamiętajmy, że jest to nasz obowiązek, aby ich reprezentować. A Samorząd Województwa to jest One 
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Man Show. Właściwie przypomniały mi się lekcje historii, kiedy omawialiśmy czasy Ludwika XVI-ego – 

„państwo to ja”. Tutaj by można było powiedzieć: „samorząd to ja”. Jeżeli jedna osoba dostaje pół 

godziny, a cała 30-stka nie dostaje w ogóle czasu, to mamy do czynienia tutaj z rażącą 

niesprawiedliwością. I chciałbym, żebyśmy jednak trochę te proporcje wyrównali, dlatego również 

przychylam się do tego, aby radni mieli możliwość odczytywania wniosków i interpelacji, czyli 

najważniejszych spraw dla mieszkańców. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę, Pani Helena 

Hatka. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo, Pani 

Marszałek, Szanowny Zarządzie. Z dużą uwagą przysłuchiwałam się bardzo szczegółowemu 

sprawozdaniu Pani Marszalek z prac Zarządu, przy czym pragnę zwrócić uwagę na akcenty. Dużo 

uwagi Pani Marszałek poświęciła działaniom związanym z reprezentacją na różnych spotkaniach, ale 

mam niedosyt, bo nie poświęciła Pani prawie uwagi sprawom, które będą Województwo Lubuskie 

kosztowały duże pieniądze, czyli kwestiom związanym z uchwałami związanymi z wydawaniem 

pieniędzy. Nie usłyszałam wyjaśnień dlaczego na takie, a nie inne zadania pieniądze te będą 

wydawane. Mam nadzieję, że dzisiaj w czasie sesji Sejmiku to usłyszymy. Ale ja, w związku z takim 

niedosytem, mam dwa pytania, proszę je potraktować jako przykładowe pytania. Została podjęta 

uchwała o zwiększeniu potencjału sieci energetycznej Enea Operator, w celu odbioru energii  

z odnawialnych źródeł na terenie województwa lubuskiego. Projekt był o wartości ponad 44 mln zł,  

a dofinansowanie jest w kwocie 15 mln zł. I chciałabym znać szczegóły tego projektu. Jakie efekty będą 

dla mieszkańców województwa Lubuskiego? To jest pierwsze pytanie. A drugie pytanie: podjęto 

uchwałę w sprawie planu działań promocyjnych województwa lubuskiego na rok 2019. Chciałabym 

wiedzieć jakie są priorytety w tym planie działań promocyjnych? Jacy są odbiorcy? Jakich spodziewamy 

się rezultatów i jakie środki na ten cel zostały przeznaczone? Jeżeli Państwo nie będziecie w stanie tak 

szczegółowo tych informacji przekazać – ale chyba macie te informacje – to prosiłabym w formie 

pisemnej, możliwie szybko, bo jako Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej będę potrzebowała takich 

informacji, ale wolałabym, żeby to dzisiaj wybrzmiało. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy Pani 

Marszałek od razu odniesie się do zadanych pytań? 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Proszę Państwa, jak poinformowałam 

Państwa na wstępie, Zarząd Województwa podjął 129 uchwał, rozpatrzył 129 różnych wniosków i spraw 

– tak się złożyło, że taka sama liczba, więc trudno mi odnieść się szczegółowo w tej chwili. Na pewno, 

jeżeli chodzi o wniosek Enea, to tam jest jakiś błąd, bo nie było tak dużego projektu z Regionalnego 

Programu. Chyba, że chodzi o jakieś inne przedsięwzięcie. Żeby po prostu nie wchodzić w dyskusję, 

zarówno na jedno jak i na drugie pytanie przekażemy Pani odpowiedź szczegółową na piśmie. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: O zabranie głosu proszę 

Pana Sebastiana Ciemnoczołowskiego. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Dziękuję bardzo. Ja się 

chciałem odnieść troszeczkę do kolegi Zbyszka, który mówił o interpelacjach i o konieczności 

poruszania ich w odpowiednim punkcie. Ja chcę przypomnieć, że to ustawodawca dokonał takich 

zmian, zresztą ustawodawca, w Sejmie są to przedstawiciele Prawa i Sprawiedliwości i taką propozycję 

złożyli. Ja rozumiem, że w naszym Sejmiku przedstawiciele PiS-u kontestują swoich kolegów w Sejmie. 

Nie wiem, czy tak to można zinterpretować? Uważam zresztą to za dobrą akurat propozycję – choć nie 

ze wszystkimi się zgadzam – dlatego, że my, jako radni, często bywamy bardzo płodni w tym,  

o co zabiegamy jeżeli chodzi o naszych mieszkańców w okręgach wyborczych. I uważam, że pełna 

informacja, którą przedstawia Pani Przewodnicząca i przedstawia sprawę, kto tą sprawą się zajął,  

z możliwością wglądu przecież w Internet w te interpelacje, jak najbardziej wystarczy radnym, żeby być 

w tej sprawie skutecznym i ich skuteczność na pewno nie zależy od tego, że będą o tym długo 

opowiadać na sesji, zresztą to usprawnia też pracę Sejmiku. Druga rzecz: zawsze będzie dysproporcja 

– tak myślę – między tym, co przedstawia w imieniu Zarządu Pani Marszałek, a nami – poszczególnymi 

radnymi. Dlatego, że Zarząd jest pewną emanacją polityczną wszystkich radnych, także opozycji, ale 

przede wszystkim koalicji, więc Pani Marszalek przedstawia swoje sprawozdanie i w imieniu Zarządu, 

ale także – jak ja to przynajmniej odbieram – w naszym imieniu. I teraz można mieć jeszcze jedną 

wątpliwość co do  głosów opozycji. Z jednej strony Państwo twierdzicie, że jest to One Man Show –  

w tym momencie raczej One Woman Show – a z drugiej strony słyszę takie jakby powątpiewania czy 

pewne oczekiwania, żeby w pewnych sprawach być jeszcze bardziej precyzyjnym. No to należałoby się 

zdecydować czy wydłużamy, czy jeszcze większą swobodę dajemy Zarządowi, czy jednak staramy się, 

żeby te sprawozdania były zwięzłe, o co zresztą apeluję do każdych występujących, bo nasza 

skuteczność nie jest związana z tym ile mówimy. Dziękuję bardzo. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. O głos 

prosi Pan Wacław Maciuszonek, bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Pani Przewodnicząca, Szanowni 

Radni. Ja trochę tak chciałem się podzielić refleksją, sprowokowany tutaj przez Radnego 

Ciemnoczołowskiego i Radnego Kościka. Chciałbym też zadać pytanie Pani Marszałek, bo mówiła,  

że tak dużo było tych spraw między sesjami, natomiast ja codziennie w zasadzie wchodzę na stronę  

i przez tydzień czasu najważniejszą informacją, jaka była, to było posiedzenie czy Gala BCC. Co ta gala 

dla naszego województwa tam znaczy? Ja tam często bywałem i wiem, że marszałkowie akurat jeżeli 

cośkolwiek uczestniczą w takim spotkaniu, to jako tło, bo tam wszystkich zapraszają. Natomiast patrząc 

na samą Galę BCC – fajnie, że bardzo dobra firma Ziel-Bruk dostała Diament, ale tam tych firm jest  

4 czy 5 w BCC. Ja nigdy nie zapomnę, mimo że to już minęło 1,5 roku czy 2 lata, jak OPZL obchodził 

swoje 20-lecie, z Zarządu nie było nikogo. Ja cieszę się Pani Marszałek i dziękuję, że po tylu latach 

pracy w Zarządzie, bycia Marszałkiem, doszła Pani do wniosku, że rzeczywiście organizując Kongres 

Gospodarczy trzeba to zrobić razem z przedsiębiorcami. Mam nadzieję, że to nie są tylko słowa. 

Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. O głos 

prosi Pani Małgorzata Gośniowska-Kola. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Szanowna Pani 

Przewodnicząca, Pani Marszałek, Szanowni Państwo Radni. Pozwolę sobie też odnieść się  

do sprawozdania Pani Marszałek. Chciałabym zwrócić się z taką prośbą wielką, że z ogromnym 

szacunkiem wszyscy zwracamy się ku Kombatantom, Sybirakom, wobec tego dobrze byłoby pamiętać, 

że to właśnie w lutym jest data pierwszych wywózek Sybiraków i uczcić to minutą ciszy. Oprócz tego, 

nie tak dawno – 9 lutego, minęła kolejna rocznica, 76-ta, rozpoczęcia akcji ukraińskich nacjonalistów  

i wymordowania wsi Parośla. Wobec tego, oddając honor, pamiętajmy o tej wiedzy historycznej  

i o pamięci historycznej. To jest po pierwsze. Jeżeli mówimy o moście w Pomorsku, to chciałabym 

dopytać jaki wkład procentowy będzie miało nasze województwo, pod warunkiem, że rząd dofinansuje 

tą inwestycję w 80%? Chciałabym dopytać Pana Marszałka Jędrzejczaka, jakie narzędzia  

ma województwo, pomocowe narzędzia, pomagające obcokrajowcom w życiu w naszym 

województwie? Tak zrozumiałam intencje tej organizowanej konferencji. I kolejna sprawa dotycząca 

szkolnictwa zawodowego, bo to jest jedyny moment rozumiem, kiedy możemy jednak dopytać  
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o te szczegóły: jakiego rodzaju to są problemy? Dlatego, że uczestnicząc w komisjach w poprzedniej 

kadencji słyszeliśmy o wydatkowaniu pieniędzy i nie było żadnej mowy o problemach związanych ze 

szkolnictwem zawodowym w województwie lubuskim. Odniosę się także do interpelacji, którą chyba nie 

tylko ja złożyłam, ale także inne osoby, a związanej z organizacją Targów Grüne Woche. W tym 

wyjeździe wielu radnych nie brało udziału, zrezygnowało wtedy, kiedy dowiedzieliśmy się, że stoisko 

województwa lubuskiego jest nieobecne. Oczywiście, że słyszymy, że mamy produkty tradycyjne, ale 

cóż z tego, kiedy ich nie wystawiamy. Wobec tego jaki był cel organizacji tych Targów Grüne Woche?  

I takie pytanie też padło w mojej interpelacji: jaki jest plan Urzędu Województwa Lubuskiego na 

najbliższy rok w promowaniu i w udziale w targach dotyczących rolnictwa, ogrodnictwa, produktów 

tradycyjnych czyli żywności? Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: O głos prosi Pan Kazimierz 

Łatwiński. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo. 

Ponieważ jesteśmy na początku kadencji, to chciałem się odnieść do pewnego rytuału, który tutaj się 

odbywa, związanego właśnie z wystąpieniem Pani Marszałek. To wystąpienie dzisiaj trwało  

np. 30 minut. I po pierwsze chciałem zauważyć, że dzisiaj odbywa się posiedzenie Sejmiku, a nie 

rozszerzone posiedzenie Zarządu, bo zdaje się, że sposób procedowania jest taki, jakby to było 

rozszerzone posiedzenie Zarządu, na które kogoś zaproszono, kto wysłuchuje przemówień. Informacje, 

które przekazuje Pani Marszałek w większości są ogólnie dostępne na stronie internetowej. Każdy 

może sobie wziąć codziennie otworzyć stronę Urzędu Województwa Lubuskiego i się z tym zapoznać. 

Myślę, że nas tutaj ze względu na pewne ograniczenia czasowe interesuje nie, że ktoś się piąty czy 

dziesiąty raz z kimś  spotkał, tylko konkretnie, już po dziesięciu spotkaniach, jeżeli jest jakiś efekt 

spotkania – to nas przede wszystkim interesuje, np. że z Babimostu uruchamiane zostają połączenia  

do Londynu. To jest informacja, która nas interesuje, a nie, że ktoś się 10 razy z tą czy tamtą osobą 

spotyka. I jeżeli chodzi o ustawę, która zajmowała się problematyką posiedzeń samorządowych, to ona 

nie zabrania znalezienia formuły takiej, żeby takie konkretne pytania mogły być zadawane i zamiast 

monotonnych wystąpień, będziemy mogli mieć żywą dyskusję na Sejmiku. Sejmik nie musi być jakimś 

rytuałem, który przeciąga się do godzin popołudniowych. Jest w innych samorządach,  

np. w samorządzie Zielonej Góry, ograniczenie czasowe dla radnych, żeby się nie rozgadywali i nie 

zabierali czasu. Są możliwe dwie tury wystąpień – jedna dłuższa, druga krótsza, konkretny limit 

czasowy i to się nie przeciąga. Także tutaj proponowałbym przede wszystkim umożliwić radnym 
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zadawanie pytań na tematy, które interesują radnych i konkretne tematy. Natomiast ja rozumiem,  

że Pani Marszałek jakby jest zobligowana do tych wystąpień, bo tak było przez lata, ale to, że tak było 

przez lata wcale nie oznacza, że tego nie można zmienić. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Ja tylko chciałam 

przypomnieć, że Państwo w tej chwili udowadniacie, że macie szansę i możliwość zadawania tych 

pytań. Proszę o zabranie głosu Pana Jana Świrepo. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Drodzy 

Radni. W czasie, kiedy zbliżał się Nowy Rok, Boże Narodzenie, pojechałem do Pana Wojewody, żeby 

złożyć mu życzenia osobiście. I mówię, bo znam dobrze Pana Wojewodę: „Władek, czemu Ty nie 

uczestniczysz w posiedzeniach Sejmiku”? „A, bo Pani Marszałek też nie chce być u mnie  

na spotkaniach”. Powiem krótko – zacznijmy rozmawiać! I dlatego prosiłbym Panią Marszałek, żeby 

przez swoje służby lub osobiście porozmawiała z Panem Wojewodą, aby się spotykać raz na miesiąc. 

Nawet jeżeli nie będzie jakichś innych powodów, to porozmawiać o czymkolwiek, ale żeby rozmawiać. 

Dzisiaj kolega Kościk mówi, że zwoła konferencję i będzie mówił o tym jakie interpelacje chcą składać. 

A powiem wam otwarcie: w gazecie była informacja, że Pani Marszałek chce wziąć w swoje ręce 

elektryfikację 203 linii kolejowej Piła – Kostrzyn. I pisze tam w gazecie, że Wojewoda wydrwił  

tę informację mówiąc: „A może Pani Marszałek nieświadoma była tego”. A gdyby rozmawiali, tak samo 

jak Pani Radna Płonka – w radio mówi: „są problemy z lekarzami, brak zatrudnienia w szpitalu  

w Gorzowie”. Pójdzie do swego Wicewojewody i będzie rozmawiała na ten temat. A dlaczego nie 

można razem rozmawiać? Jeżeli brakuje lekarzy, to czemu nie rozmawiać na temat wyżej, żeby 

zwiększyć nabór w szkołach medycznych, wyższych szkołach, o 15 % na przykład, żeby było więcej.  

A więc tu są te problemy, a przecież mamy też u Pana Wojewody – kolega Łatwiński jest doradcą, Pani 

Gośniowska-Kola też jest doradcą, Pani Elżbieta Płonka też jest doradcą. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Teresa Płonka: Ale szpital nie jest Wojewody. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Ale nie! Ale środki też z NFZ-u i z innych. Dlaczego 

nie możemy rozmawiać bezpośrednio tylko tu? Radny Kościk mówi: ”dawniej, jak były interpelacje,  

to byli i dziennikarze i telewizja”, bo chcieliśmy się pokazać. To nie jest ważne. Ważne, żebyśmy pisali 

co jest ważne dla poszczególnych gmin, powiatów, nawet te małe nieinwestycyjne. I ja uważam,  

że dzisiaj – ja złożyłem nieinwestycyjne potrzeby Gminy Strzelce czy Gminy Zwierzyn, na następnym 
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złożę Gminy Stare Kurowo, Drezdenka, bo to jest mój obowiązek. Natomiast przestańmy politycznie się 

rozdrabniać. My nie po to jesteśmy tu, żeby mówić, że to jest złe, a my jesteśmy dobrzy. I nie można 

mówić o tym, że oni przez 8 lat nic nie robili. To nie jest prawda. Ciągłość władzy jest bez względu kto  

ją sprawuje. Ciągłość władzy powoduje, że my tworzymy te dobro. I dlatego dziś chciałbym jasno  

i otwarcie powiedzieć: Pani Marszałek, jako kobieta, to Pan Wojewoda chyba nie odmówi, poprosi  

go Pani, przecież mamy tylu ludzi, którzy się dobrze znają. Kolega Łatwiński, przecież to jest specjalista 

od żelaznych dróg. Dlaczego nie można wspólnie rozmawiać, czy elektryfikacja, czy inne rzeczy.  

A przecież ta droga kolejowa 203, to trzeba było najpierw zrobić estakadę w Gorzowie. Teraz trzeba 

zrobić, to jest żelazna droga, która ma dwa ciągi, dwutorowa jest. Można jeździć tam i z powrotem 

bezkolizyjnie i elektryfikacja spowoduje, że dostęp, przepływ towarów i ludzi do Berlina będzie, że tak 

powiem, udrożniony. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Panie Rady, wróćmy jednak 

do porządku obrad. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. O głos 

prosi Pan Zbigniew Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Pani Marszałek, od jakiegoś czasu – a dzisiaj  

to już wyraźnie – gruchnęła taka informacja, że Prezes Jerzy Ostrouch likwiduje chirurgię w szpitalu  

w Gorzowie Wielkopolskim. Jeżeli Pani by się nie pogniewała, tego punktu nie mamy dzisiaj  

w porządku, dotyczącego funkcjonowania jednostek służby zdrowia, bardzo bym prosił, żeby Pani 

oddała jakby odpowiedź na to pytanie właśnie Panu Prezesowi. Co się dzieje z chirurgią w Gorzowie 

Wielkopolskim? Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Proszę  

o zabranie głosu Panią Aleksandrę Mrozek. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, 

Szanowni Państwo, chcę nawiązać do wypowiedzi moich przedmówców, przede wszystkim  

do Radnego  Kościka. Mam taką prośbę i chcę złożyć formalny wniosek. Lubuski Sejmik nie może być 
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Sejmikiem niemym. Nie może być tak, że radni tylko i wyłącznie mają ograniczoną funkcję do tego, żeby 

składać na papierze interpelacje. Potem Pani Przewodnicząca kilkadziesiąt tytułów, czy tematów 

interpelacji  odczyta jednym ciągiem. Nie może być tak, że nie możemy zadać pytań, a wszystko 

musimy przelać na papier. Przepisy, które się zmieniły nie ograniczają dobrej woli. Jeżeli Pan 

Wojewoda Świrepo apeluje o to, żebyśmy rozmawiali, to właśnie rozmawiajmy. A nie wprowadziliśmy 

sztuczną procedurę, zupełnie ograniczającą rolę radnego, jego mandat, bo mandatem radnego jest 

możliwość wypowiedzenia się i zadawania pytań. Nie wyobrażam sobie, że każdy z nas będzie składał 

po kilkanaście interpelacji, tylko dlatego, żeby uzyskać odpowiedź. Uzyskujemy też odpowiedzi  

w sposób bardzo ogólnikowy, co powoduje, że zaczynamy się zakręcać i ja kolejny raz będę składać 

kolejną interpelację i uzyskam odpowiedź na okrągło. Szanowni Państwo, radni pośredniczą składając 

interpelacje i pytania w interesie swoich wyborców i dla mnie odpowiedź, którą otrzymuję to jest 

odpowiedź, którą niekoniecznie chcę się podzielić z wyborcami, bo jest mi tak naprawdę niekiedy,  

po ludzku, niezręcznie. W związku z tym, proszę o przywrócenie do porządku obrad tego punktu, który 

mówi o tym, że istnieje możliwość składania zapytań. I teraz nie wiem, może popełnię formalny błąd – 

czy mogę w tym miejscu złożyć taki wniosek i poprosić o przegłosowanie. Być może będę  

w odosobnieniu ale sądzę, że nie.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. O głos 

prosi Pani Elżbieta Anna Polak. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję Pani Przewodnicząca. 

Proszę Państwa, od razu powiem, że Państwa uwagi dotyczące informacji z prac Zarządu oczywiście 

traktuję bardzo poważnie i postaram się następną informację przedstawić inaczej, może  szerzej  

w sprawie podjętych decyzji. Natomiast chciałabym jednak podkreślić, że wszystkie te informacje 

dotyczące rozmów, spotkań są niesłychanie ważne, ponieważ nic się nie dzieje natychmiast. Natomiast 

chcę Państwu również pokazać nad jakimi problemami pracujemy i do jakich rozwiązań dążymy. 

Natomiast wszystkie uchwały, które Zarząd podejmuje plus rozstrzygnięcia, wnioski są na Biuletynie 

Informacji Publicznej. Prezentacja rządzi się też swoimi prawami, ale oprócz mojej prezentacji, Państwo 

również otrzymujecie informację pisemną, która różni się od tej, która jest prezentowana na slajdach  

i dotyczy właśnie tych szczegółów, rozstrzygnięć takich rzeczowych, konkretnych. Na pewno postaramy 

się bardziej szczegółowo je omawiać i szerzej. Pragnę również Państwa zapewnić, że Zarząd 

Województwa nie ma takiego absolutnie zamiaru i nigdy nie było zamysłem naszym zdominować 

obrady sesji, ponieważ wszystkie uchwały, które będziemy za chwilę omawiać, realizując porządek 



23 

 

obrad, możecie Państwo wszyscy dyskutować, debatować – ja też jestem radną, biorę w tym udział. 

Możemy zadawać pytania, bo sesje są zwoływane nie po to, żeby wysłuchiwać godzinami interpelacji, 

ale żeby właśnie podejmować rozstrzygnięcia i merytorycznie nad każdym dyskutować. I to może trwać 

wiele godzin, nieraz sesje kończyły się późnym wieczorem. Jeżeli Państwo macie inne wyobrażenie  

co do tematów, które są w porządku obrad, to dlatego uchwalamy Plan pracy Sejmiku – i to jest plan 

otwarty, bo to jest tylko plan. Możemy go modyfikować, możemy go zmieniać. Jeżeli macie Państwo 

potrzebę, żeby na jakiś temat poświęcić więcej uwagi i debaty na przykład – odbywały się też przecież 

takie debaty na jeden temat – to również proponuję, żeby zgłosić taką inicjatywę uchwałodawczą  

do planów obrad sesji. Wtedy Zarząd Województwa przygotuje taki temat merytoryczny, nad którym 

będziemy mogli się wszyscy pochylić i rozmawiać, i każdy będzie mógł w sposób wyczerpujący zabrać 

głos. Natomiast ograniczenie interpelacji to nie jest ani inicjatywa tego Zarządu, ani Pani 

Przewodniczącej, tylko rządu Prawa i Sprawiedliwości. Co do Państwa pytań: jeżeli most w Pomorsku 

będzie dofinansowany kwotą 80%, to – zgodnie z tym programem rządowym – Samorząd Województwa 

wspólnie z partnerami będzie partycypował w 20%. Solidarnie takie podjęliśmy zobowiązanie  

na spotkaniu w piątek. Na razie jest to pierwszy wydatek, dotyczy tylko dokumentacji i ta dokumentacja 

również będzie w całości, tutaj bez rządu – taka jest konstrukcja tego programu. Podjęliśmy się,  

że wspólnie z partnerami tę dokumentację sfinansujemy. Jeżeli chodzi o apel Pana Radnego Świrepo, 

jeżeli chodzi o spotkania, to oczywiście ja jestem otwarta na takie spotkania, nie będziemy nic  

tu komentować. Oczywiście nawet zapraszam Pana byłego Wojewodę, którego bardzo szanujemy, 

Seniora naszego, do udziału. Być może się przyda jego humor i również jego prośba w ten sposób 

wyartykułowana, ponieważ ja wielokrotnie zabiegałam o spotkania z Panem Wojewodą, ale jestem  

w stałym kontakcie, nie narzekam. Wiem, że Wojewoda jest pełnomocnikiem rządu w terenie, ma więc 

masę innych obowiązków. A w tym zakresie, w którym Samorząd Województwa potrzebuje wsparcia  

i współpracy z Wojewodą, poprzednio z Wicewojewodą Paluchem w zakresie ochrony zdrowia, mapy 

potrzeb, wpisania tych projektów naszych w ochronie zdrowia na mapę potrzeb do uzyskania opinii 

pozytywnych, mieliśmy zawsze natychmiastowe działania i decyzje, naprawdę w ciągu nawet jednego 

dnia. W tej chwili jestem po rozmowach już z Wicewojewodą Perczakiem, spotkaliśmy się, 

współpracujemy. Jest tutaj częściej w Zielonej Górze, więc w sprawach ważnych, istotnych, tam, gdzie 

się nasze decyzje mogą spotkać i należy sięgać wzajemnych opinii – to się odbywa. Ja też nie 

zaczepiam Pana Wojewody. Jeżeli chodzi o elektryfikację, wcześniej to był konflikt ZIT-owski, jedyny 

zresztą. Sprawa elektryfikacji również nie wypłynęła ode mnie. To Samorząd Województwa – tak jak 

przedstawiłam w informacji z prac Zarządu – zakontraktował projekt dotyczący modernizacji tej linii,  

bo mamy przecież w Strategii Rozwoju Województwa, w Kontrakcie Terytorialnym. Nie atakuję nikogo, 
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chcę, żeby to było zrobione, ale również odpowiadam. Jeżeli padają jakieś zarzuty, to też stanowczo 

odpowiadam. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Przypominam o dyscyplinie 

czasowej Pani Marszałek. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Ja już dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Drugi głos w dyskusji Pan 

Kazimierz Łatwiński. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Ja za bardzo szanuję Pana Jana Świrepo, 

Pana Radnego, żeby w swoim pytaniu nie odnieść się do ważnych kwestii, które Pan Jan poruszył.  

Na pewno jestem zwolennikiem spotkań, tak jak Pan Jan. Ale też nie jest tak źle. Myślę, że Państwo się 

zgodzicie z tym, że tych spotkań nie ma, bo chociażby na temat linii kolejowej z Gorzowa do Krzyża 

czyli linii 203 czy linii ze Zbąszynka do Czerwieńska. Jesteśmy w stałym kontakcie i mieliśmy kilka 

dużych spotkań, akurat w poprzedniej kadencji ze strony Pana Wojewody uczestniczył Wicewojewoda 

Robert Paluch, a ze strony Zarządu Województwa Członek Zarządu Pani Alicja Makarska. I te spotkania 

miały miejsce w maju 2017 roku, w listopadzie 2017 roku, w maju 2018 roku, na prośbę Ministra 

Kwiecińskiego, który prosił nas o taką współpracę. Zapraszaliśmy ze strony Pana Wojewody 

przedstawicieli kolei i ministerstw, którzy przyjeżdżali z Warszawy, ze Szczecina, z Wrocławia,  

z Poznania. Mówię tylko o dużych spotkaniach, które doprowadziły do tego, że Zarząd Województwa 

mógł podpisać w grudniu 2018 roku umowę na dofinansowanie do rewitalizacji tych dwóch linii 

kolejowych. Więc tak, jak najbardziej, zgadzam się z Panem Janem Świrepo, że trzeba rozmawiać. 

Rozmawiamy merytorycznie, mamy mnóstwo też takich roboczych, nieformalnych spotkań bieżących, 

więc tak to wygląda. Jeżeli chodzi o elektryfikację: Pan Wojewody, przy moim udziale, myśmy odnieśli 

się do pewnej wypowiedzi Pani Marszałek. Pani Marszałek złożyła oświadczenie i myślę, że ta sprawa 

została przez dwie strony wyjaśniona i nie ma potrzeby, żeby dalej sobie wyjaśniać te kwestie. Zostały 

podane pewne fakty, przypomniane więc taki jest sens mojej wypowiedzi, że spotkania – tak, ale też nie 

jest tak, że tutaj są tylko dwa jakieś zwalczające się obozy, które nie rozmawiają i nie spotykają się, nie 

podejmują ważnych decyzji. Dziękuję. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Drugi głos 

w dyskusji Pani Aleksandra Mrozek. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Pani Przewodnicząca, chciałam w tym 

miejscu złożyć wniosek formalny, który brzmi – wnioskuję o przywrócenie do porządku obrad następnej 

sesji punktu „zapytania i interpelacje” i możliwości wygłaszania interpelacji własnej własnymi ustami. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Następna 

osoba Pani Małgorzata Gośniowska-Kola. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Przepraszam bardzo 

Pani Marszałek, ja tylko chciałam dopytać, bo moje pytanie brzmiało: ”jaką wartość procentową wkładu 

ma Województwo Lubuskie”? Ale wspólnie z partnerami czy tylko województwo? Jakie to są podmioty, 

które razem z województwem uczestniczą w tym zadaniu? Więc jaka to jest wartość województwa 

naszego wkładu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pani Marszałek Elżbieta 

Anna Polak, bardzo proszę. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: W informacji z prac Zarządu też 

przedstawiłam tą informację i również odpowiadając przed chwilą – 20% po stronie Samorządu 

Województwa razem z partnerami: Gmina Czerwieńsk, Sulechów, Zielona Góra. 80% deklaruje rząd. 

Ale rząd zapisał w programie „do 80%” więc jest to dosyć wątpliwe. Czekamy już na konkretne 

uzgodnienia. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: A skąd ta wątpliwość? 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bo „do 80%” budzi wątpliwości. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Rozumiem. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bo nie wiadomo ile. Może być to 10 –  

to też jest „do 80%”. 
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Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Być może to jest dla Pani 

Marszałek wątpliwość, ale dla mnie wątpliwością jest także to, że skoro partnerzy uczestniczą w tym 

zadaniu i to jest 50% wkładu własnego, wobec tego 10% to są partnerzy i 10% Województwo Lubuskie. 

Czy dobrze rozumiem? Pod warunkiem, że 80% rząd. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Jeżeli w programie byłby twardy zapis, 

że w programie „Budujemy mosty” rząd zapewnia 80%, nie byłoby żadnej wątpliwości z naszej strony co 

do pewności realizacji tego zadania. Natomiast jeżeli chodzi o podział środków pomiędzy naszymi 

partnerami, to jesteśmy na etapie porozumienia. Jest wstępna deklaracja, że solidarnie partnerzy biorą 

na siebie wkład wymagany od strony samorządowej 20% – solidarnie – czyli Zielona Góra, Samorząd 

Wojewódzki, Czerwieńsk i Sulechów. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Rozumiem. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę jeszcze o zabranie głosu Pana Jerzego Ostroucha. Pan Jerzy Ostrouch jest wywołany w sprawie 

chirurgii w Gorzowie. 

 

Prezes Wielospecjalistycznego Szpitala Wojewódzkiego w Gorzowie Wlkp. Jerzy Ostrouch: Tak, 

bardzo proszę. Czy mógłbym pytanie uzyskać, bo niedosłyszałem. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Zapytałem, z prośbą, by się Pan do tego 

odniósł: jest opinia, że likwiduje Pan chirurgię w Gorzowie Wielkopolskim, od kilku dni funkcjonuje jakby 

w przestrzeni medialnej. Nie ukrywam, myślę, że Wysoki Sejmik z przyjemnością odniesie się do tej 

sytuacji w Gorzowie Wielkopolskim, w szpitalu w szczególności. Proszę. 

 

Prezes Wielospecjalistycznego Szpitala Wojewódzkiego w Gorzowie Wlkp. Jerzy Ostrouch: 

Dobrze, dziękuję. Pani Marszałek, Szanowni Państwo Radni. Bardzo dziękuję za możliwość 

przedstawienia stanowiska Zarządu szpitala. Więc po pierwsze, chciałbym powiedzieć, że co prawda 

nasz szpital prowadzi takie dwa segmenty działalności: jeden segment dotyczy szpitala 

wielooddziałowego, zabiegowego, zachowawczego, ale również jest segment związany z pacjentami 

potrzebującymi pomocy psychiatrycznej. Jak Państwo wiecie, ja jestem członkiem Zarządu, jestem 

prezesem i gdybym się odważył likwidować oddział chirurgiczny w szpitalu, to moim miejscem, 
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właściwym oddziałem byłby oddział psychiatryczny, jako pacjent. Więc jeszcze raz to podkreślę: trudno 

sobie wyobrazić funkcjonowanie szpitala, a właściwie nie jest możliwe funkcjonowanie szpitala bez 

oddziału chirurgii. I taką politykę realizujemy. Rzeczywiście, mamy określone problemy  

z funkcjonowaniem szpitala, funkcjonowaniem oddziału chirurgii. Nasze problemy rozpoczęły się we 

wrześniu ubiegłego roku, w momencie, gdy z naszego szpitala odeszło dwóch lekarzy, którzy sami 

powiedzieli, iż odeszli do szpitali o mniejszej randze, gdzie zarabiają więcej i mniej pracują. Chcę 

również podkreślić, że na przestrzeni ostatnich 24 m-cy w raportach przekazywanych co miesiąc m.in. 

do Urzędu Marszałkowskiego, informujemy o wynagrodzeniach naszych lekarzy. Zawsze w TOP-ie 

pierwszej dziesiątki najlepiej wynagradzanych lekarzy w szpitalu na ul. Dekerta, jest co najmniej dwóch 

lekarzy chirurgów, z tym, że jeden zawsze jest na miejscu pierwszym. Chcę również podkreślić,  

że wartość wypracowanego kontraktu przez oddział chirurgii w ubiegłym roku wyniósł kwotę ok. 10 mln 

zł, przy jednocześnie wygenerowanej stracie na poziomie ok. 3,5 mln zł. 50% straty operacyjnej szpitala 

to oddział chirurgii. Teraz należałoby powiedzieć o wynagrodzeniach. Jeśli porównamy listopad 2017  

do listopada 2018, to średnio wynagrodzenie na każdego lekarza zatrudnionego na oddziale chirurgii  

de facto uległo podwojeniu. Uległo podwojeniu, liczymy to zarówno z godzinami ordynacji, jak i z 

dyżurami. To podwojenie wynagrodzenia – mam tutaj przed sobą, mogę pokazywać konkretne 

przypadki – wcale nie było związane z większą intensywnością pracy, pacjentów było mniej, zabiegów 

było mniej. Zabiegów na bloku operacyjnym było mniej. Wzrosły wynagrodzenia dwukrotnie. Mieliśmy 

dramatyczną sytuację w ostatnim dniu grudnia ubiegłego roku, gdzie zostałem poinformowany, iż zespół 

chirurgów nie zgadza się na jakiekolwiek zmiany i jeśli nie zaakceptujemy ich propozycji płacowych –  

a te propozycje płacowe spowodowałyby, że specjaliści na oddziale chirurgii zarabialiby ponad 50 tys. zł 

– że jeśli nie zaakceptujemy tych propozycji, to oni natychmiast zostawiają oddział i chorych. 

Prowadziliśmy trudne rozmowy. Wróciliśmy do tych rozmów 4 stycznia. Zarząd definitywnie odmówił 

podpisania takich umów. I to nie dlatego, że nie chcemy zajmować się pacjentami, to nie dlatego, że nie 

cechuje nas wrażliwość na potrzeby naszych pacjentów. Właśnie dlatego, że nas to cechuje, bo proszę 

Państwa, wydaje mi się, że w takim momencie warto jest zapytać: dla kogo właściwie jest szpital?  

Ja wychodzę z założenia, że szpital jest w pierwszej kolejności dla pacjentów i nie mogę pozwolić na to, 

żeby grupa nawet najbardziej kluczowego oddziału dla funkcjonowania szpitala, narzuciła takie warunki 

swoich wynagrodzeń. Wynagrodzeń, które rażąco odbiegają od całego systemu wynagrodzeń  

w naszym szpitalu. Chcę również poinformować Państwa Radnych, że na koniec stycznia br. ordynator 

złożył wypowiedzenie. Natychmiast udał się na zwolnienie lekarskie, podobnie postąpiło dwóch innych 

lekarzy. W trybie alarmowym pozyskaliśmy do pracy na dyżurach w oddziale już trzech nowych lekarzy. 

Prowadzimy rozmowy z kolejnym lekarzem. Chcę również Państwa poinformować, że nawiązałem 
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kontakt z profesorem Kładnym. To jest ordynator Kliniki Chirurgii Onkologicznej w Szczecinie. 

Poprosiłem go o przeprowadzenie audytu oddziału. Spodziewam się 15 lutego otrzymać audyt  

za ubiegły rok. Co możemy poprawić w funkcjonowaniu naszego oddziału? Na jakich procedurach 

powinniśmy się skupić? Również równolegle w tej chwili prowadzimy rozmowy z dwoma kandydatami 

na ordynatora, ale również nie wykluczam sytuacji, w której ogłoszę konkurs na kompleksową obsługę 

części lekarskiej oddziału chirurgicznego. Chcę zapewnić Państwa Radnych, że oddział chirurgiczny  

w szpitalu w Gorzowie Wielkopolskim funkcjonuje. W dniu dzisiejszym są wykonywane dwa zabiegi 

planowe, w nocy o godz. 3:00 rano wykonaliśmy zabieg „na ostro” i mimo zwolnień lekarskich, absencji 

chorobowej, chcemy utrzymać sprawność funkcjonowania oddziału. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Są pytania, bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Jedno zdanie, dopytanie. Panie Prezesie, bo tak 

Pan unikał troszeczkę konkretów mówiąc o określonych problemach i że tam były podwyżki, ale może 

te podwyżki były z minimalnego wynagrodzenia na średnie wynagrodzenie i chcą teraz więcej. Proszę 

powiedzieć ile średnia wynosi wynagrodzenia do tej pory na tym oddziale wśród tego typu specjalistów? 

 

Prezes Wielospecjalistycznego Szpitala Wojewódzkiego w Gorzowie Wlkp. Jerzy Ostrouch:  Jeśli 

porównujemy ten okres listopad 2017 do listopada 2018, to średnie wynagrodzenie jest na poziomie  

30 tys. zł. Dyskusja, która odbywała się w ostatnich dniach grudnia ubiegłego roku, zmierzała do tego, 

aby to wynagrodzenie wynosiło 50 tys. zł. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo Panie 

Prezesie. Jeszcze mamy pytanie. Pani Elżbieta Płonka, bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Teresa Płonka: Panie Prezesie, mam przed sobą list 

lekarza chirurga, kobiety – pewnie Pan się domyśla o kogo chodzi, który opisuje tę sytuację w zupełnie 

inny sposób niż Pan nam tu przedstawił, konfliktu na oddziale chirurgii. Jest tak – ja myślę, że ma Pan 

pewien problem z rozmowami, z zarządzaniem personelem lekarskim. Dlatego, że z tego listu 

wyczytałam, że faktycznie tak jest. Podejrzewamy też, że ma Pan swoich lekarzy chirurgów, którym 

dużo Pan zapłaci sprowadzając ich ze Szczecina na to miejsce. Natomiast mam tu napisane, że były 

sytuacje kiedy lekarze mieli miesięczne umowy. Kiedy został ogłoszony konkurs, nie został  
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on rozstrzygnięty 23 stycznia. Natomiast powiedział Pan w którymś momencie – cytuję: „ Zrobię 

wszystko, żeby nie było chirurgii ogólnej planowej. Świetnie, że odszedł doktor Bobrowicz. Może pani 

teraz tych pacjentów kierować do Skwierzyny więc nie ma problemu”. Jest tak – nie wiem co dzisiaj się 

działo w szpitalu, ale widziałam zalecenie również do Wojewody skierowane przez doktora Dębickiego, 

jak mają się zachowywać lekarze, przyjmujący pacjentów wymagających leczenia operacyjnego,  

że mają również transportować ich do Zielonej Góry. I ta pani doktor opisała tą sytuacją, że to mogą być 

kryminogenne sytuacje, bo nie zawsze pacjenta w trybie jakiegoś krwotoku brzusznego można szybko  

i łatwo dostarczyć do oddziału w Zielonej Górze. Nie chcę całego listu tu przytaczać, jednak myślę,  

że wymaga to poważnej analizy. Nie tylko to, co Pan powiedział, to jest „święte słowo”, ale uważam,  

że Komisja Zdrowia Sejmiku powinna spotkać się z przedstawicielami Zarządu w szpitalu gorzowskim  

i wysłuchać także strony przeciwnej czy strony drugiej, lekarskiej. Ja tu mam napisane, że Pan w ogóle 

lekceważy sobie lekarzy, że odnosi się Pan do nich w sposób nieszanujący tego zawodu więc może tak 

jest, że są pewne problemy jednak personalne. Wiemy od kilku miesięcy, że te umowy były 

wypowiedziane i czekaliśmy na to, co się będzie działo. Okazało się, że stoimy w sytuacji, kiedy będzie 

musiał Pan jednak dużo zapłacić, żeby przyjąć nowych lekarzy i specjalistów, żeby wykonywali  

to zadanie. Pani doktor pisze, że Pan nie szanuje tych, którzy się wyszkolili na szpitalu gorzowskim, 

pozwolił Pan im się rozejść i to nie przynosi efektów, ogólnie w szpitalu, pozytywnych. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę o zabranie głosu Panią Elżbietę Annę Polak. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Ja pomogę może Panu Prezesowi, 

ponieważ od dłuższego czasu jesteśmy w stałym kontakcie, codziennym, telefonicznym. Ma moje duże 

wsparcie i całego Zarządu, ponieważ proszę Państwa, chodzi o kasę po prostu. To jest bardzo 

nieetyczne zachowanie, niemoralne zachowanie. Oczywiście, nie dziwię się, że czasami mogą nerwy 

puścić. Nikt z nas nie był świadkiem tych rozmów. Ta pani również do mnie napisała list. Ja trzymam 

stronę Zarządu szpitala i Prezesa, bo nie wyobrażam sobie, żeby – tak jak było 10 lat temu – ten szpital 

szantażował swoich prezesów, organ prowadzący, bo wtedy właśnie zarobki w tym szpitalu wynosiły 

ponad 50 tys. w niektórych przypadkach, oczywiście nie można uogólniać. Nie możemy mówić  

o wszystkich, ale jest to niedopuszczalne. Nie możemy na to pozwolić, bo to się rozleje. Już mam 

sygnały z Zielonej Góry, z innych naszych jednostek, co do takich żądań. Będę rozmawiała również  

z lekarzami, ze związkami zawodowymi. Jesteśmy do tego zobowiązani, żeby wysłuchać również tej 

strony i dążyć do kompromisu. Jest potrzebny i możliwy taki kompromis, ale tylko wtedy, kiedy twardo 
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przedstawimy naszą decyzję w tej sprawie. Nie ma zgody w regionie na takie zarobki, powyżej 50 tys. 

Nawet 40 to uważam, że są oszałamiające, gdy Premier w naszym kraju nie zarabia 20 tys. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

 

Prezes Wielospecjalistycznego Szpitala Wojewódzkiego w Gorzowie Wlkp. Jerzy Ostrouch: Pani 

Marszałek, jeśli można.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę. 

 

Prezes Wielospecjalistycznego Szpitala Wojewódzkiego w Gorzowie Wlkp. Jerzy Ostrouch: Jeśli 

chodzi o mój stosunek do lekarzy i do rozmów prowadzonych z lekarzami: jest pewien dokument  

w postaci nagrania, które zostało zrobione przez jednego z lekarzy w momencie, gdy wręczałem  

mu wypowiedzenie. To nagranie zostało zrobione bez mojej wiedzy, było dowodem w rozprawie 

sądowej. Łatwo do tego nagrania sięgnąć. Chcę Państwu powiedzieć, że odsłuchałem to nagranie, 

jestem z tego nagrania dumny. Zainteresowanych zachęcam do odsłuchania tego nagrania w jaki 

sposób należy – w moim przekonaniu – przeprowadzić kulturalną, trudną rozmowę w momencie 

wręczania wypowiedzenia dla lekarza. Jestem dumny z tego nagrania, łatwo je odszukać. Jeśli chodzi  

o stałe kontakty z lekarzami, w tych trudnych rozmowach na ogół uczestniczy przedstawiciel związku 

zawodowego lekarzy. Pani doktor Van der Linden to bardzo taka zasłużona osoba w naszym szpitalu. 

Zawsze w takiej sytuacji dopraszam właśnie przedstawiciela, przewodniczącego związku zawodowego. 

Łatwo to zweryfikować. Proszę Państwa, rzeczywiście problemem naszego szpitala, problemem 

naszego oddziału chirurgii jest to, że wielkie inwestycje, które zaistniały w szpitalu dzięki Pani 

Marszałek, dzięki decyzjom kolejnych Sejmików związanych z budową radioterapii, wymagają nowych 

umiejętności, nowych zdolności. Chirurgów jest zbyt mało, żeby się ich pozbywać. Ci nasi chirurdzy 

doskonale mogą odnaleźć się pracując w naszym szpitalu w innych obszarach. Chociażby 

zabezpieczając poradnie, chociażby zabezpieczając dyżury. Naszym wielkim wyzwaniem jest rozwój 

onkologii. I tutaj musimy pozyskać lekarzy onkologów, gdyż to jest warunek sine qua non sukcesu całej 

radioterapii. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, uznaję, że Sejmik przyjął informację do wiadomości. Na serwerze dla radnych zostały 

zamieszczone informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii 



31 

 

Europejskiej w latach 2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych  

w Województwie Lubuskim. Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania do przedmiotowych informacji? 

Jeżeli nie, to przechodzimy do dalszej części sesji. 

 

Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 

2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w województwie lubuskim 

stanowią załącznik nr 10 do protokołu.  

 

Punkt 5. 

Informacja o inwestycjach wykonanych na drogach krajowych w 2018 roku i zamierzeniach  

na kolejne lata. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Proszę o zabranie głosu 

Pana Marka Langera – Dyrektora Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej 

Górze. 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: Pani Marszałek, Szanowni Radni, dzień dobry. Proszę Państwa, właściwie Pani Marszałek  

to już zdała relację co się wydarzyło na naszych drogach. Jest źle, bo 65 km w zeszłym roku oddane 

jest niestety do powtórnego remontu, ponieważ mamy wiele wypadków śmiertelnych ze względu  

na to, że stan nawierzchni pozwala się poruszać. To oczywiście był żart. Proszę Państwa, w zeszłym 

roku oddaliśmy 65 km S3 i faktycznie na jednym z odcinków wystąpiły osiadania związane ze szkodami 

górniczymi. I informacje podane w mediach bardzo często były nierzetelne. Proszę Państwa, 

eksploatacja górnicza cały czas występuje. Z 65 km na 400 metrach bieżących wystąpiły jakieś 

uszkodzenia i były one związane z osiadaniem niecki o średnicy 30 km i to jest jakby naturalna 

konsekwencja. Te ruchy obserwowaliśmy w momencie kiedy już weszliśmy na plac budowy. I to jest tak 

odnosząc się do tych informacji, które przed chwileczką były przekazane. Na tym odcinku wykonaliśmy 

mikrofrezowanie, co właściwie zwiększyło bezpieczeństwo ruchu i to jest jeżeli chodzi o ten odcinek 

tyle. Tak jak już wcześniej powiedziałem w zeszłym roku oddaliśmy do użytkowania 65 km bieżących 

S3, czyli jeżeli chodzi o prace – ja się nie będę trzymał ściśle prezentacji, po kolei omówię wszystkie 

zadania. I to była wartość inwestycji na około 1,2 mld zakończona. Z wszystkich inwestycji na S3 

pozostało nam tylko wybudowanie drugiego obiektu mostowego w miejscowości Cigacice i idąc  

od południa województwa w pierwszej kolejności we wrześniu był oddawany odcinek pomiędzy Nową 
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Solą południe a Gaworzycami. To była wartość tego odcinka 355 mln zł. W następnej kolejności był 

odcinek już na terenie Dolnego Śląska, na którym wystąpiły wpływy eksploatacji górniczej. I to był 

odcinek od węzła Gaworzyce do węzła Kaźmierzów. Realizowała to zadanie firma MIRBUD. Wartość 

zadania 448 mln zł. W następnej kolejności były dwa zadania, oddawane od Zielonej Góry na południe, 

czyli od Zielonej Góry do Niedoradza i tą inwestycję realizowała firma BUDIMEX. Wartość 194 mln zł.  

W następnej kolejności był odcinek pomiędzy Niedoradzem a Nową Solą i tutaj również realizowała 

firma BUDIMEX. Wartość inwestycji 188 mln zł. Oprócz tego w zeszłym roku oddział lubuski Generalnej 

Dyrekcji zrealizował remonty za ok. 80 mln zł. Tak, jak już wcześniej mówiłem, jest kontynuacja w tej 

chwili zadania na S3 pomiędzy Sulechowem a Zieloną Górą, to jest budowa drugiego obiektu 

mostowego nad rzeką Odrą i to zadanie realizuje firma STRABAG. W tej chwili wartość tego obiektu  

to jest ok. 40 mln zł. W przyszłym roku planujemy przede wszystkim – a właściwie to już się dzieje, 

ponieważ mamy ogłoszone dwa przetargi – w zeszłym roku Minister Infrastruktury skierował  

do realizacji A18 i tutaj mamy dwa zadania. Łącznie wartość realizacji A18 to jest kwota ok. 1,2 mld zł.  

I to w zeszłym roku Minister Infrastruktury podpisał. W tej chwili na I etapy realizacji przetarg się 

odbywa. Myślę, że do 25-ego będziemy mieli złożone oferty na te realizacje i się rozpocznie pierwszy 

odcinek ok. 22 km oraz drugie zadanie, czyli węzeł „Olszyna” – to jest w okolicach przejścia 

granicznego – też będziemy rozpoczynali, liczę na to, że w tym roku rozpoczniemy realizację. Oprócz 

tego przy S3 w tej chwili realizujemy budowę MOP-ów, bo jak Państwo wiecie poprzednio troszkę  

to długo potrwało. W tym roku wchodzimy już na roboty jeżeli chodzi o MOP Racula oraz MOP Lisiny. 

Jesteśmy na ukończeniu dokumentacji projektowej. Realizacja – myślę, że jak tylko dopisze pogoda, 

rozpoczniemy realizację. Obydwa zadania czyli MOP Lisiny oraz MOP Racula są realizowane przez 

firmę STRABAG. Oprócz tego w tej chwili jesteśmy w trakcie realizacji przebudowy drogi 29  

w miejscowości Cybinka. I tutaj w tym roku to będzie zadanie zakończone. Realizuje firma KONTRAKT, 

czyli firma lokalna. Wartość zadania to jest 18 mln zł. Oprócz tego z takich większych zadań była 

również rozbudowa drogi nr 12 od granicy województwa do Szprotawy. Wartość tego zadania 36 mln, 

realizuje firma STRABAG. Z mniejszych zadań w tej chwili były zadania na drodze 22 w miejscowości 

Krzeszyce. I tutaj była przebudowa obiektu mostowego nad rzeką Postomią. O autostradzie A18 węzeł 

„Olszyna” już mówiłem. Proszę Państwa, oprócz tego, jeżeli chodzi o prace przygotowawcze, w tej 

chwili mamy z takich większych zadań 3 duże zadania, tzn.: jest kontynuacja STEŚ-ia na budowę 

obwodnicy Strzelec Krajeńskich, a oprócz tego od 1,5 roku trwa realizacja STEŚ-ia na obwodnicę 

Krosna Odrzańskiego i wyłoniliśmy wykonawcę i rozpoczęły się prace również nad obwodnicą 

Kostrzyna, też STEŚ-ia. Czyli to są prace przygotowawcze, które się rozpoczęły i po zakończeniu 

których materiały są szykowane w taki sposób, aby było można zlecić bezpośrednio po wykonaniu 
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STEŚ-i realizacje w systemie „projektuj i buduj”. Oprócz tego w tej chwili jesteśmy w trakcie 

przygotowania dokumentacji na przebudowę odcinka przygranicznego autostrady A2. To jest odcinek, 

który jest w naszym zarządzie, czyli nie AWSA-y tylko naszym, czyli nie Autostrady Wielkopolskie tylko 

naszym i tutaj przebudowa będzie polegała na likwidacji przejścia, czyli dostosowania tego odcinka  

do parametrów autostradowych. W zeszłym roku ogłaszaliśmy dwa przetargi na 4 szt. MOP-ów. 

Natomiast niestety nie udało nam się – czyli 2 pary – nie udało nam się wyłonić ze względu na to, że 

wykonawcy złożyli oferty znacznie przewyższające przewidziane na to środki. Zakładamy,  

że te przetargi, które w zeszłym roku nam się nie powiodły z tego względu, w tym roku uda nam się 

jednak wyłonić wykonawców. I to jest para MOP-ów w Niegosławicach oraz para MOP-ów w Stożnym. 

Tak, żeby to zobrazować, Stożne to jest pomiędzy Sulechowem a Zieloną Górą, Lisiny to jest pomiędzy 

Nowa Sól Zachód – Nowa Sól Południe, czyli na tym odcinku nowo oddanym. Czyli po oddaniu S3 

chcielibyśmy, żeby jak najszybciej powstały Miejsca Obsługi Podróżnych. Kilkukrotne ogłaszanie 

dzierżawy MOP-ów do tej pory kończyło się niepowodzeniem, brak było chętnych. Natomiast  

po oddaniu pełnego ciągu już S3, w tej chwili jesteśmy w trakcie rozstrzygania przetargu na pierwsze 

dzierżawy. W zeszłym 1,5 roku oddanych do użytku MOP-ów. Mówimy tutaj o Kępsku i Popowo. Więc 

liczymy, że lada moment powstaną tam stacje paliw, w związku z tym poprawi się dostępność  

do zaopatrzenia w paliwo. Natomiast musimy mieć świadomość, że niechęć wykonawców  

do startowania na dzierżawę MOP-ów wynikała z tego, że wzdłuż S3, ponieważ przebieg jej się 

specjalnie nie różnił do tego, który był wcześniej, przy węzłach mieliśmy szereg stacji paliw, w związku  

z tym przedsiębiorcy nie byli specjalnie zainteresowani inwestowaniem bezpośrednio przy S3. W tym 

roku planujemy wykonać rozbudowę drogi krajowej 22, a właściwie jeżeli chodzi o przebudowę obiektu 

mostowego w miejscowości Wołogoszcz. Oprócz tego planujemy wybudować szereg miejsc do ważenia 

pojazdów, co ma zabezpieczyć nowo wybudowaną infrastrukturę przed uszkodzeniami. Podobne 

inwestycje to jest Połupin, Urad. Chcemy wyposażyć 29 drogę i 32 w miejsca do ważenia pojazdów. 

Oczywiście nie będę się rozwodził, planujemy również szereg działań na sieci, poprawiających 

bezpieczeństwo ruchu drogowego. W tej chwili mamy zadań – nie chcę skłamać – ale gdzieś  

na ok. 15 mln poprawiających bezpieczeństwo ruchu drogowego. Dziękuję. A tak wracając jeszcze  

do skutków oddania S3: proszę Państwa, ilość wypadków, które w tej chwili – gdzie na bieżąco policja 

monitoruje – spadła drastycznie dzięki oddaniu tej trasy do użytkowania. W związku z tym stan 

nawierzchni raczej nie przeszkadza w bezpiecznym poruszaniu się. Dziękuję. 

 

Informacja o inwestycjach wykonanych na drogach krajowych w 2018 roku i zamierzeniach  

na kolejne lata stanowi załącznik nr 11 o protokołu.  
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękujemy bardzo. 

Szanowni Państwo, członkowie Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa oraz członkowie Komisji 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska podczas posiedzenia komisji zapoznali się z tą informacją. Czy macie 

Państwo pytania dotyczące przedstawionej informacji? 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: Jeśli można, mam 

kilka pytań do Pana Dyrektora. Właśnie nawiązując do wypowiedzi w sprawie MOP-u i stacji 

benzynowych: czy jest jakiś konkretny termin otwarcia stacji benzynowej? Czy jest ogłoszony przetarg? 

Czy są oferenci, czy są inwestorzy gotowi na taką inwestycję? Na odcinku Gorzów – Zielona Góra,  

bo to jest chyba najbardziej newralgiczny odcinek. To jest pierwsze pytanie. Drugie pytanie: zaczął Pan 

od sprawy osadzania gruntu na jednym z odcinków S3. Chodzi o to, czy to jest sytuacja niebezpieczna  

i jaki będzie ciąg dalszy tej sprawy? Czy grozi nam nieprzejezdność tego odcinka S3? I ostatnie 

pytanie: czy są terminy technicznego rozpoczęcia robót na obwodnicach Kostrzyna, Strzelec 

Krajeńskich i Drezdenka? Kiedy można będzie mówić, że już rozpoczynamy prace techniczne,  

bo na razie mamy to w sferze opracowań projektów, jak rozumiem, prawda? Z tych informacji tak 

wynika. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę Panie 

Dyrektorze o odpowiedź. 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: Czyli jeszcze raz poruszę temat obszaru, wpływu eksploatacji górniczej. Proszę Państwa, 

średnica obszaru, który jest poddany wpływom eksploatacji górniczej, ma średnicę 30 km. Wielkość 

wpływu tych działań pod ziemią na powierzchni ziemi klasyfikujemy do poszczególnych kategorii 

górniczych. W tym wypadku jak tutaj, mieliśmy pierwszą kategorię szkód górniczych i to są 

odkształcenia na poziomie do 1,8 metra przewidywane na 30 lat. Jeszcze zaznaczę, to jest teren 

Dolnego Śląska. My realizowaliśmy jako oddział, a to jest teren Dolnego Śląska, w związku z tym 

bezpośrednio naszego województwa to nie dotyczy. Ponieważ prognozy były na 30 lat, zakładano,  

że będą one występowały sukcesywnie. Nikt nie przewidywał, że one wystąpią nagle, bo teren 

monitorowany był od samego początku, gdy przejęliśmy plac budowy. I był monitorowany nie tyle jeżeli 

chodzi o jezdnię, tylko monitorowany teren przyległy. Odkształcenia, które wystąpiły, one mieszczą się 

w kategorii szkód górniczych kategorii I, natomiast nie są równomiernie rozłożone tak, jak zakładał  

to kombinat górniczo-hutniczy, czyli wystąpiło nam punktowe zaniżenie terenu i stąd uszkodzenia. 
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Natomiast, ponieważ my cały czas monitorowaliśmy cały obszar, stwierdziliśmy że w tym miejscu akurat 

ze względu na ukształtowanie m.in. drogi, mogły wystąpić takie a nie inne deformacje. Ponieważ już  

na przełomie w zeszłym roku, marca i kwietnia mieliśmy ten największy przyrost odkształceń, 

monitorowaliśmy to cały czas, z miesiąca na miesiąc. Efekt był taki, że te odkształcenia, z którymi 

mieliśmy do czynienia, zaczęły się stabilizować. Szkody górnicze, akurat w naszym wypadku czyli 

kombinatu, te głębokie szkody górnicze, ta głęboka eksploatacja ma to do siebie, że mamy dwa etapy 

szkód górniczych. Jeden – intensywny, gdzie realizowana jest zdecydowana większość odkształceń 

oraz drugi etap – już wygasający. I po stwierdzeniu w zeszłym roku intensywnych osiadań, które cały 

czas występowały, ale wystąpiły nagle intensywne osiadania, cały obszar przeszedł w osiadania 

wygasające. Po monitoringu już w tej chwili wiemy, że jedna jezdnia w ogóle nam nie osiada, natomiast 

druga jezdnia ma odkształcenia na poziomie paru milimetrów w tej chwili, w związku z tym to nie ma 

kompletnie wpływu na bezpieczeństwo. Żeby zwiększyć to bezpieczeństwo użytkowników, dokonaliśmy 

mikrofrezowania, co paradoksalnie zwiększa bezpieczeństwo, ponieważ zwiększyliśmy szorstkość 

nawierzchni na tym miejscu i wprowadziliśmy oprócz tego ograniczenie prędkości tak, aby w żadnym 

wypadku nikomu nic się nie stało. To jest jeżeli chodzi o wpływ eksploatacji górniczej. Jeżeli chodzi  

o stacje benzynowe tak jak powiedziałem: w tej chwili jesteśmy w trakcie dwóch przetargów –  

na dzierżawę stacji obsługi podróżnych, to jest Popowo i Kępsko. I w tych dwóch lokalizacjach zgłosili 

się chętni. Jesteśmy w trakcie przetargu więc nie potrafię powiedzieć w tej chwili jaki będzie efekt tego 

przetargu, ale on trwa. Najważniejsze jest, że zgłosili się wreszcie chętni. Strzelce – w tej chwili 

jesteśmy na ukończeniu STEŚ-ia. Kostrzyn – w zeszłym roku wyłoniliśmy wykonawcę i też jest w trakcie 

opracowywania, ale to dopiero początek. Drezdenko – nie kojarzę. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Proszę  

o zadanie pytania Panią Annę Chinalską. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Wysoka 

Rado. Szanowny Panie Dyrektorze, chciałbym się zapytać o sprawy dotyczące obwodnicy Krosna 

Odrzańskiego na drodze krajowej nr 29. Na przedstawionym nam tutaj slajdzie widzimy, że długość tej 

obwodnicy tak szacunkowo jest przyjęta ok. 8 km. Podczas konsultacji społecznych, na których był Pan 

obecny w Krośnie – ja też byłam – podaliście Państwo do wyboru dla mieszkańców trzy trasy, którymi 

może przebiegać nasza obwodnica. I ta najkrótsza, ośmiokilometrowa, została odrzucona. I jakby 

wszyscy powiedzieli, że zasadnym byłoby, żeby wariant obwodnicy najdłuższy pozostał, jako że jeden  

z tych wariantów pozostałych dzielił miejscowość Kamień, czyli obwodnica podzieliłaby wieś, a ten 
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najdłuższy wariant wydawał nam się po prostu najlepszy z punktu widzenia wyprowadzenia 

tranzytowego ruchu pojazdów ciężkich z Krosna Odrzańskiego. I mam pytanie, bo ten najdłuższy 

wariant ma 11 km, a tu macie podany na tym slajdzie 8. Po pierwsze: czy już jest wybrany wariant 

przebiegu trasy obwodnicy Krosna Odrzańskiego? I następna sprawa, tak jak Pan dzisiaj już tutaj mówił 

o naszej obwodnicy to, że będzie tym systemem „zaprojektuj i wybuduj”. Chciałam się zapytać czy  

w WPF-ach w budżecie krajowym nasza obwodnica jest chociaż po części zabezpieczona? Dziękuję 

bardzo. 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: Dużo pytań. Tak, jak Pani słusznie zauważyła, odbyły się konsultacje społeczne. My się 

posługujemy cały czas długością – jeżeli chodzi o obwodnice – pierwotnie zakładaną. Natomiast jeżeli 

chodzi o ilość wariantów – Pani przytacza trzy, a ja powiem w ten sposób, że było ich już 12. Czyli Pani 

może widziała trzy, natomiast my cały czas wprowadzamy. Po to były te konsultacje społeczne, żeby 

określić faktycznie przebieg jakby najmniej konfliktogenny, ale jak sama nazwa mówi to jest Studium 

Techniczno-Ekonomiczno-Środowiskowe, wszystkie elementy są istotne. W przypadku Krosna 

Odrzańskiego musimy mieć świadomość, że praktycznie całe Krosno leży w okolicach Natury 2000.  

To również nam powoduje to, idziemy w tym kierunku, żeby faktycznie dojść do sytuacji takiej kiedy 

rozpoczniemy realizację, więc opracowania środowiskowe są równie istotne jak społeczne. Oczywiście, 

nie chcę tutaj powiedzieć w żadnym wypadku, tu nie chodzi o to, żeby mówić, że środowisko jest 

ważniejsze od ludzi, bo tak nie jest. Natomiast wszystkie elementy dopiero to jest końcowy wybór 

wariantu, będzie na sam koniec, po przeprowadzeniu analizy wielokryterialnej, czyli gdzie weźmiemy 

wszystkie aspekty z dotychczasowych prac i dopiero po zestawieniu ich w jedną tabelę, będą wszystkie 

warianty podlegały ocenie. Oczywiście te elementy, które były podniesione na konsultacjach 

społecznych, wzięliśmy pod uwagę. My szukamy rozwiązań, dlatego mówię o ilości wariantów, 

ponieważ cały czas to analizujemy. Jeżeli chodzi o program inwestycyjny, który 1,5 roku temu Minister 

Infrastruktury skierował do realizacji, on zakłada przejście z fazy studium techniczno-środowiskowego – 

tam jest literka „R” dopisana celowo, ponieważ to jest zakres, który idzie bezpośrednio później  

w systemie „projektuj i buduj” do realizacji. Jeżeli chodzi o zabezpieczenie środków, ponieważ został 

program inwestycyjny zaakceptowany przez Ministra, zakładam że jeżeli się nic nie wydarzy, to pójdzie 

do realizacji. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. O zadanie 

pytania proszę Panią Marię Jaworską. 
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Radna Województwa Lubuskiego Maria Jaworska: Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca, 

Szanowni Radni, Panie Dyrektorze. W ostatnim czasie pojawiło się tu w mediach lokalnych kilka 

informacji niejednoznacznych związanych z wizytą Pani Minister Rafalskiej, a ja chciałabym zadań dwa 

pytania. Pierwsze: czy Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych i Autostrad zna trudną sytuację Słubic? 

Chodzi tu o częste przejazdy aut dużo gabarytowych, tzw. „tirów”, zanieczyszczenie, hałas, pękające 

domy wzdłuż ulicy, szczególnie głównej. Te wszystkie informacje mówią o potrzebie budowy obwodnicy 

Słubic. Czy znana jest informacja o tej trudnej sytuacji? A drugie: jakie są zamierzenia, jeżeli znane  

są te informacje? Bo wydawało mi się z wypowiedzi Pani Minister, że w tamtym roku została 

przeznaczona jakaś tam kwota, była nawet podana w mediach, miliona złotych, na wykonanie studium – 

nie znam się dokładnie – ale w każdym bądź razie przymiarek do budowy obwodnicy. Ktoś tam 

zaprzeczył, a ja korzystając ze źródła chciałabym wiedzieć czy są jakiekolwiek zamierzenia w tej 

sprawie? Dziękuję. 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: W przypadku Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad, jak Państwo wiecie, to jest 

organ administracji rządowej. My bezpośrednio podlegamy pod Ministra Infrastruktury i od jego decyzji 

zależy podjęcie bądź nie działań. W zeszłym roku faktycznie lubuscy posłowie PiS-u uchwalili poprawkę 

budżetową, która została przegłosowana i na tej podstawie zostaliśmy zobligowani do sporządzenia 

programów inwestycyjnych, do tego pierwszego, wstępnego etapu realizacji. Czyli aby móc w ogóle 

ogłosić przetarg, to my musimy znać zakres, oszacowane koszty i to w zeszłym roku oddział wykonał. 

Wykonał szereg uzgodnień w ramach Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych, natomiast decyzją Ministra 

zostanie to skierowane do realizacji bądź nie. To co należało powiedzmy do posłów, to co należało  

do oddziału lubuskiego, zostało wykonane. W tej chwili decyzja należy do Ministra Infrastruktury. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Maria Jaworska: Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pan 

Grzegorz Potęga. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: Dziękuję. Panie Dyrektorze, dziękuję  

za obecność na Komisji Gospodarki i wszystkie wyjaśnienia, które tam zostały udzielone, bo to bardzo 

poszerzyło myślę wiedzę członków komisji. Niemniej chciałem jeszcze tutaj wrócić do kilku tematów, 
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które tam były poruszone i też zapytać o nowe kwestie. Najpierw taka jakby bezpośrednia sprawa: czy 

MOP w Raculi jest planowany ze stacją paliwową czy też jako MOP zwykły? 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: Tak, ze stacjami paliw. W tej chwili w tym roku na wiosnę rozpoczynamy realizację, 

dokumentacja jest na ukończeniu. Ponieważ to było zlecane w systemie „projektuj i buduj”, zakładamy 

że około marca, kwietnia wejdziemy z robotami. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: Jasne. Wrócę do tego węzła Niedoradz i 

jego ułomności czyli po prostu braku jakby wyjazdu na Wrocław i skrętu z Wrocławia, bo na 2019 nie 

mamy w planie i w ogóle Pan powiedział, że tego nie macie w planie. Natomiast czy Pan potrafi mi 

powiedzieć czy na S3 jest taki inny węzeł? Tak ułomny? Czy nie? 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: Tzn. trudno tutaj mówić o ułomności. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: Jak nie jest pełny, to jest ułomny. 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: Tzn. tutaj mamy po prostu zapewnione pewne relacje, prawda? Innych nie mamy 

zapewnionych. Nie potrafię akurat tak jasno określać czy to jest ułomne czy nie. My w planach na dzień 

dzisiejszy nie mamy przebudowy tego węzła. Ja drugi raz to mówię… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: A ja drugi raz pytam, bo siedzę po tej 

stronie, po której siedzę. Będę wdzięczny, gdyby Pan pochylił się nad tą sprawą i po prostu  

ją zmonitował, nawet w kontekście nadchodzących lat, a nie tylko tego przyszłego 2019 roku, czy 

naprawdę nie ma możliwości, żeby po prostu w pełni udrożnić ten węzeł i zrobić go dwukierunkowym 

tak, żeby był w pełni profesjonalny. To druga kwestia. Trzecia – bo o to nie pytałem i troszeczkę 

zapomniałem na komisji, a nie ma też tego w planach 2019. Wiem, że samorządowcy z okolic Żagania, 

czyli Iłowa, Wymiarki, mocno walczyli o wjazd na autostradę A18. Czy Panu w tej kwestii coś wiadomo  

i jak ta sprawa się toczy, bo wiem, że jeździli do Warszawy, do ministerstw, tam jakeś wstępne były 

zgody uzyskiwane. Gdyby Pan mógł podzielić się tutaj refleksją na ten temat. 
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Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: Na tą chwilę mogę powiedzieć, że dokumentacja projektowa nie obejmuje budowy węzła 

Wymiarki bądź Iłowa. Były inne rozwiązania projektowane w celu zapewnienia lepszej komunikacji, ale 

dokumentacja projektowa nie obejmuje takiego węzła. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: Czyli na razie w ogóle nie ma, nie jest  

to w realizacji. Nawet w planowaniu? 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: Tzn. ja odpowiedziałem. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: Tak, dziękuję. Mam przed sobą pismo 

Pani Burmistrz Otynia, która skierowała tutaj na ręce Pani Przewodniczącej. W związku z tym,  

że pochodzę z tej gminy mogę chyba zapytać – zresztą sam podpisywałem też tutaj ten wniosek czy 

tam protest, nazwijmy to jak nazwijmy. Chodzi mianowicie o sprawy związane z hałasem i z ekranami 

ustawionymi wzdłuż S3. Czy potrafi Pan powiedzieć czy te ekrany – bo to tylko myślę kwestia nie 

dotyczy Gminy Otyń, czyli tych miejscowości Niedoradz, Zakęcia, ale również w Nowej Soli bardzo 

blisko są bloki posadowione S3. Czy tutaj są jakieś robione badania, przymiarki do tego, aby właśnie  

te ekrany akustyczne podnieść, zapewnić lepsze wygłuszenie z trasy? 

  

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: W przypadku S3 mamy szereg miejsc, w których faktycznie może być przekroczenie norm 

poziomu hałasu. Natomiast ja zwrócę uwagę na jedną sytuację: w przypadku Międzyrzecza, gdzie 

robiliśmy w zeszłym roku ocenę porealizacyjną i między innymi pomiary hałasu, pomimo tego,  

że wydawało się, że tam będą przekroczenia potężne, okazało się, że mamy ok. 10 decybeli zapasu  

w stosunku do obecnie obowiązujących przepisów. W przypadku Osiedla Pomorskiego w Zielonej 

Górze – ja wezmę hurtem omówię tematy, bo dotyczy to całego przebiegu S3 – w zeszłym roku 

spisaliśmy porozumienie z mieszkańcami, na mocy którego my wykonamy pomiary hałasu wcześniej, 

nie będziemy czekali, bo standardowo rok po uzyskaniu pozwolenia na użytkowanie dopiero jesteśmy 

zobowiązani do oceny porealizacyjnej dla inwestycji. Natomiast tutaj w tym wypadku zrobimy dwa 

etapy, ponieważ faktycznie to gołym okiem widać w stosunku do wcześniej wybudowanych ekranów, 

tutaj nie ma takiej wysokości, takie wrażenie odnosimy. Natomiast punktem wyjścia są pomiary hałasu  

i kwestie przekroczeń my będziemy analizować i na pewno nie ma sytuacji takiej, że my tego typu 
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kwestie będziemy pomijali. Zobligowani jesteśmy prawnie do reagowania. Natomiast apeluję o chwilę 

cierpliwości, ponieważ wszystkie odcinki, które są oddawane, będą podlegały ocenie porealizacyjnej. 

Wszystkie. W związku z tym będą te pomiary dokonywane. W przypadku, kiedy będą występowały 

przekroczenia, my będziemy zmuszeni reagować. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: A to jest reakcja na przestrzeni, nie 

wiem, roku, dwóch? Jaką tutaj macie metodologię? 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: W decyzji środowiskowej jesteśmy zobligowani do wykonania rok po oddaniu do użytkowania, 

wykonać ocenę porealizacyjną. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: Rozumiem, czyli do końca 2019  

na pewno tutaj, gdzie ta nowa „trójka” została oddana, te wszystkie kwestie będą po prostu przebadane. 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: Z tym, że celowo podałem przykład Międzyrzecza, ponieważ wydawałoby się, obserwując 

sytuację, że tam będą po prostu przekroczenia. Po pomiarach dokładnych okazało się, że tych 

przekroczeń nie ma, więc tak trzeba ostrożnie do tematu podchodzić, nie mówić, że jest głośno, bo są 

ludzie, którzy będą tak mówili. No to jest subiektywne odczucie poszczególnych osób. Po wykonaniu 

pomiarów nie zawsze się okazuje, że te przekroczenia są. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: Nie, to ważna informacja, którą Pan 

podał, za którą dziękuję, że takie badania prowadzicie, bo to przynajmniej jest jakiś konkret. I ostatnia 

sprawa, która troszeczkę też wypłynęła na komisjach jak już Pan wyszedł, bo chciałbym zapytać czy 

GDDKiA w jakikolwiek sposób w tym uczestniczy. Mianowicie chodzi mi o ten most w Pomorsku, który 

w planach, tutaj już słyszeliśmy też na sesji, się przewinął. A czy Panu coś wcześniej było wiadomo? 

Czy macie jakieś plany związane z tym, aby właśnie zaplanować czy też realizować węzeł północny 

Sulechów, bo to jest z tym jakoś związane, aby ten most tam gdzieś prowadził. I trasa Zielona Góra też 

Sulechów. Czy to w ogóle jeszcze do Pana jakby nie dotarło? 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: Inwestycja, jeżeli chodzi o most w Pomorsku... 
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Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: To jest poza, ja wiem. Mi chodzi  

o tę trasę. 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: Trudno mi się odnosić do tego. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: Czyli nic. Dobra. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę o zabranie głosu Panią Elżbietę Annę Polak. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję Panie Dyrektorze  

za szczegółową, rzetelną informację. Przede wszystkim przepraszam, że nie mogłam wysłuchać  

od początku. Być może w tej informacji Pan już udzielił odpowiedzi, jednak moim obowiązkiem jest 

zwrócić uwagę na takie fundamentalne, priorytetowe zadania samorządu lubuskiego, które zresztą 

zostały wynegocjowane, są wpisane do Kontraktu Terytorialnego, ale niepokój w nas budzi  

to, że niestety w większości nie są nawet w planach, nie są realizowane. Oczywiście dziękuję za S3-kę, 

to myślę, że wszyscy widzimy, już do Bolkowa jak się jeździ. Mam nadzieję, że KGHM zapłaci za ten 

odcinek... 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: Ja przepraszam, ja się troszeczkę wtrącę w tej chwili, żeby nie umknęła ta informacja. To nie 

jest tak, że KGHM zapłaci za S3 z automatu, za ten odcinek. Proszę Państwa, pójście na skróty  

i później brak rzetelnej informacji powoduje to, że sprawiamy wrażenie, że KGHM jest winny,  

że eksploatacja. Proszę Państwa, 30 km to jest tak jak postawimy filiżankę na stole. Jeżeli obniżamy 

cały stół, wydaje się, że ta filiżanka razem ze stołem pójdzie w dół. Tutaj, w tym wypadku, akurat pod 

filiżanką poszło troszkę więcej i stąd jest problem. Natomiast to się mieści również w informacjach, które 

przekazywał KGHM. My będziemy prowadzili oczywiście rozmowy w jaki sposób KGHM, ponieważ 

ustawowo jest zobowiązany do uczestniczenia w tego typu rzeczach, ale w jakim stopniu jest 

odpowiedzialny KGHM, w jakim stopniu powinien brać udział w naprawie tego odcinka. Natomiast jest 

jedna ważna informacja jeszcze: my z pełną świadomością dokonaliśmy tylko mikrofrezowania, choć 

mogliśmy to przykryć ścieralną w trakcie realizacji. Z pełną świadomością to zrobiliśmy tak, aby mieć 

pełną kontrolę nad tym co się dzieje i żebyśmy mieli pełną wiedzę na temat tego jaki poziom jest tych 
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uszkodzeń. Gdybyśmy przykryli to ścieralną, poziom odkształcalności warstwy ścieralnej jest na tyle 

duży, że moglibyśmy nie zauważyć… 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Wejdę w słowo. Ja nie wymagałam takiej 

szczegółowej informacji. Jedno jest pewne, ze szkody górnicze miały wpływ na to, nas to nie interesuje. 

Nas interesuje dobra jakość tej drogi. To nie powinno się po prostu wydarzyć, bo projektując już 

należało wziąć pod uwagę co jest pod jezdnią i tak zaprojektować, żeby nowej drogi za chwilę nie 

naprawiać. To miałam na uwadze, ale chciałabym skończyć, jeżeli Pan pozwoli – miał Pan również swój 

czas. Tak jak zaczęłam, to jest kolejna wypowiedź, nie chcę przedłużać. Chodzi mi przede wszystkim  

o to, kiedy rozpocznie się realizacja drogi krajowej 18, nr 22, nr 12. Jeżeli chodzi o budowę mostów,  

to w Krośnie i w Kostrzynie, ale też jest gotowa do realizacji obwodnica Kargowej. I to są zadania, które 

zostały wpisane do Kontraktu Terytorialnego, więc realizując również odpowiedzialne zadania 

Samorządu Województwa, my też partycypowaliśmy w pewnym sensie w przygotowanie tych zadań. 

Zaplanowaliśmy też tak realizację naszego Wojewódzkiego Programu Budowy i Modernizacji Dróg, 

żeby całość stanowiła komplementarny projekt dla całego województwa, spójną sieć. Dlatego  

my realizujemy, w ramach Regionalnego Programu, drogi regionalne. Powiaty patrzyły się niełaskawie 

na nasze decyzje, ale chodziło o to, żeby wpisać się w plany rządowe. Natomiast w tej chwili, skoro  

te terminy wciąż są odległe, jest to bardzo trudne dla nas do realizacji również naszego wojewódzkiego 

programu. Także oczekujemy pełnej realizacji Kontraktu Terytorialnego. Dziękuję. 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: Tzn. to było pytanie czy stwierdzenie? 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Pytanie brzmi: kiedy rozpocznie się – 

mogę powtórzyć – realizacja 18-stki…  

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: A to już mówiłem na ten temat. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Nr 22, 12, mostu w Krośnie i mostu  

w Kostrzynie oraz budowa obwodnicy Kargowej? 
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Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: Pani Marszałek, ja na początku omawiałem kwestię 18-stki, że w tej chwili jesteśmy w trakcie 

przetargu. Jesteśmy w trakcie, więc w tym roku pierwszy z odcinków idzie do realizacji. To już mówiłem. 

Jeżeli chodzi o 22, proszę mi powiedzieć, który odcinek ma iść do realizacji, bo ja nie przypominam 

sobie, żeby któryś był w programie budowy dróg krajowych. W programie budowy dróg krajowych drogi 

22 w tej chwili nie ma. 18-stka była w programie dróg krajowych od lat. Natomiast finansowanie  

w zeszłym roku dopiero Minister Infrastruktury zapewnił. Jeśli chodzi o drogę nr 12, to tak, jak już 

wcześniej powiedziałem: od południa województwa rozpoczynamy ją sukcesywnie robić i w zeszłym 

roku, od 1,5 roku już właściwie – realizujemy od granicy województwa do Szprotawy i sukcesywnie 

chcemy ją robić. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo Panie 

Dyrektorze. Bardzo proszę o zadanie pytania Pana Zbigniewa Kołodzieja. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Panie Dyrektorze, ja mam 3 pytania.  

W 2017 roku do Ministerstwa Infrastruktury wpłynęła informacja dotycząca przygotowanej przez Urząd 

Marszałkowski analizy makroekonomicznej, dotyczącej wpływu węzłów autostradowych Łagów, 

Myszęcin na rozwój gospodarczy terenów wokół węzłów. Mijają 2 lata. Czy tutaj z Pana strony, czy  

w Ministerstwie są jakieś prace, aby któryś z węzłów – bardziej myślę o węźle Łagów – miał szansę na 

realizację w najbliższym czasie, bo różne osoby o tym mówią, ale tutaj nawet w informacjach, o których 

Pan Dyrektor wspomniał nic się nie pojawia. Drugi temat – dzisiaj też mamy podjąć uchwałę dotyczącą 

programu ochrony środowiska przed hałasem na odcinkach dróg krajowych województwa lubuskiego. 

Tu akurat Pan Radny Potęga wspomniał o jednej z tych dróg. Tych inwestycji czy hałasów na odcinkach 

jest dosyć dużo. Czy wy jako Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych i Autostrad w województwie lubuskim 

planujecie jakieś inwestycje ochrony przed hałasem w roku 2019? Trzecie pytanie dotyczy budowy 

ronda w miejscowości Trzciel, które ma być połączone z obwodnicą z drogi krajowej A2. Wiem, że takie 

spotkania były. Czy w tym kierunku zostały poczynione jakieś prace? Dziękuję. 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: Trzecie pytanie to właściwie nie do mnie tylko do Pani Marszałek. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Przepraszam bardzo, bo to mowa jest  

o rondzie na 92. 
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Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: Tak, ale to jest część zadania realizowanego przez porozumienie Samorząd, Generalna 

Dyrekcja i Urząd Marszałkowski, o ile dobrze kojarzę. W związku z tym pewne części tej realizacji,  

a właściwie cały proces przygotowawczy jest po stronie samorządowej. Jeżeli nie mamy zakończonego 

procesu przygotowawczego, trudno mówić o przejściu dalej do realizacji. W tej chwili nie mamy ZRID-u, 

ja rozumiem, że są prowadzone rozmowy, ale do momentu kiedy nie mamy ZRID-u, trudno mówić  

o realizacji. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Jeśli chodzi o Łagów, można z dwa 

zdania? 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: Jeżeli chodzi o Łagów z tego, co wiem – bo Pan Radny faktycznie zadał 3 pytania.  

Ja odpowiedziałem na jedno, od końca w sumie. Jeżeli chodzi o węzeł Łagów, tutaj w umowie 

koncesyjnej, jeśli chodzi o autostradę wielkopolską, termin powstania tego węzła został oszacowany  

na 2037 rok. Urząd Marszałkowski zobowiązał się – z tego, co ja kojarzę – uczestniczyć w kosztach, jak 

i również przedsiębiorcy prywatni w budowie tego węzła. Z tych rozmów, które do tej pory były 

prowadzone wynikało, że koszty utrzymania wraz z budową znacznie przewyższają zyski z tego węzła. 

Natomiast prowadzimy rozmowy, zarówno z autostradą wielkopolską są na ten temat dyskusje, jak  

i w ministerstwie, aby ewentualnie udało się to przyspieszyć. Natomiast musimy mieć świadomość tego, 

że bez udziału autostrady wielkopolskiej to jest niemożliwe. Dziękuję. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Krótkie pytanie było trzecie dotyczące 

ochrony przed hałasem. Czy są planowane inwestycje w województwie lubuskim? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Też Pan Dyrektor o tym 

mówił. 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: Na to pytanie już odpowiadałem. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Panie Dyrektorze, bardzo 

dziękujemy za przedstawioną informację. 



45 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Marek 

Langer: Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Ja stwierdzam, że Sejmik 

przyjął sprawozdanie do wiadomości. Szanowni Państwo, przechodzimy do kolejnego punktu. 

 

Punkt 6. 

Sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych stopniach 

awansu zawodowego w szkołach prowadzonych przez jednostkę samorządu terytorialnego. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny jest Pan 

Mirosław Glaz – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Proszę o przedstawienie opinii 

Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki. 

 

Sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych stopniach awansu 

zawodowego w szkołach prowadzonych przez jednostkę samorządu terytorialnego stanowi załącznik  

nr 12 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy 

Państwo mają pytania dotyczące przedstawionego sprawozdania? Dziękuję bardzo. Wobec braku pytań 

uznaję, że Sejmik przyjął sprawozdanie do wiadomości. Szanowni Państwo, ogłaszam przerwę  

do godziny 14:30. 

 

przerwa 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

wznawiamy obrady. Przystępujemy do kolejnego punktu porządku obrad. 
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Punkt 7. 

Podjęcie uchwały w sprawie określenia Planu działań krótkoterminowych dla strefy miasta 

Zielona Góra ze względu na wystąpienie ryzyka przekroczenia wartości dopuszczalnej pyłu 

zawieszonego PM10 – druk nr 34/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecna jest Pani 

Aneta Lechno – Kierownik Projektu wykonawcy dokumentu „Atmoterm” S.A. z Opola, która 

przygotowała projekt wraz ze swoim zespołem. W razie pytań Państwa, będzie mogła na nie 

odpowiedzieć. Czy są w tej sprawie wystąpienia klubowe? W takim razie proszę o przedstawienie opinii 

Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę, w związku z czym projekt uchwały 

w sprawie określenia Planu działań krótkoterminowych dla strefy miasta Zielona Góra ze względu  

na wystąpienie ryzyka przekroczenia wartości dopuszczalnej pyłu zawieszonego PM10 – druk nr 34/19, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

Szanowni Państwo, 22 radnych głosowało za przyjęciem uchwały, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/29/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie określenia 

Planu działań krótkoterminowych dla strefy miasta Zielona Góra ze względu na wystąpienie ryzyka 

przekroczenia wartości dopuszczalnej pyłu zawieszonego PM10 stanowi załącznik nr 17 do protokołu.  
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Punkt 8. 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Aktualizacji programu ochrony powietrza dla strefy 

miasta Gorzów Wielkopolski ze względu na przekroczenie poziomu dopuszczalnego pyłu 

zawieszonego PM10 oraz poziomu docelowego benzo(a)pirenu w pyle zawieszonym PM10 – druk 

nr 35/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Analogicznie, jak do punktu 

7, na sesji obecna jest Pani Aneta Lechno - Kierownik Projektu wykonawcy dokumentu. W razie 

Państwa pytań będzie mogła odpowiedzieć na nie. Czy są w tej sprawie wystąpienia klubowe? Jeżeli 

nie, to proszę o przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska przez Pana 

Przewodniczącego  Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Opinia komisji 

pozytywna. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę, zatem projekt uchwały w sprawie 

uchwalenia Aktualizacji programu ochrony powietrza dla strefy miasta Gorzów Wielkopolski ze względu 

na przekroczenie poziomu dopuszczalnego pyłu zawieszonego PM10 oraz poziomu docelowego 

benzo(a)pirenu w pyle zawieszonym PM10 – druk nr 35/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

Szanowni Państwo, 26 radnych głosowało za przyjęciem uchwały, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się.  

Stwierdzam zatem, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/30/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie uchwalenia 

Aktualizacji programu ochrony powietrza dla strefy miasta Gorzów Wielkopolski ze względu  
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na przekroczenie poziomu dopuszczalnego pyłu zawieszonego PM10 oraz poziomu docelowego 

benzo(a)pirenu w pyle zawieszonym PM10 stanowi załącznik nr 21 do protokołu.  

 

Punkt 9. 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Programu ochrony środowiska przed hałasem dla 

odcinków dróg krajowych województwa lubuskiego, na których poziom hałasu przekracza 

poziom dopuszczalny – druk na 36/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny jest Pan 

Jarosław Kowalczyk – członek zespołu autorskiego wykonawcy dokumentu, który przygotował projekt. 

W razie Państwa pytań będzie mógł na nie odpowiedzieć. Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? 

Jeżeli nie, to proszę o przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska przez 

Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Opinia komisji 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Bardzo proszę, pytanie zadaje 

Pani Anna Chinalska. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: W tym programie właśnie jest umieszczone 

bardzo duże przekroczenie hałasu na drodze nr 29 w Krośnie Odrzańskim, na długim odcinku ponad 

czterokilometrowym. I co mnie martwi? Otóż jest podane, że można zmniejszyć ten hałas poprzez 

budowę nowego mostu nad kanałem rzeki Odry, ale w tym projekcie jest napisane, że w ogóle jest brak 

takich planów, żeby wybudować ten nowy most i brak środków na ten cel. Więc to są takie marzenia, 

ale od razu jest napisane, że to jest brak realizacji. I jeszcze jest w Krośnie, jak na wszystkich tych 

odcinkach, ponad 3 mln pojazdów rocznie. I teraz w tym programie ochrony przed hałasem nic nie jest 

napisane na temat planów związanych z obwodnicą Krosna Odrzańskiego, gdzie jest wymieniona 
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obwodnica Słubic, że jest planowana, a obwodnicy Krosna Odrzańskiego nie ma. Więc ja się pytam 

dlaczego nie ma? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy obecny na sali Pan 

Jarosław Kowalczyk może odpowiedzieć na pytania? Bardzo proszę. 

 

Członek zespołu autorskiego wykonawcy dokumentu „Ecoplan” Jarosław Kowalczyk: Dzień 

dobry Państwu, Jarosław Kowalczyk „Ecoplan” Opole. Więc ja odniosę się do tego pytania. Jeśli chodzi 

o przekroczenie czterokilometrowe, od którego Pani zaczęła, to jest to pewne uproszczenie. Mianowicie 

ze względu na metodykę, którą przyjęła Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych, dotyczącą oceny 

zagrożenia hałasem, ocena wykonywana jest w odcinkach kilometrowych. W związku z czym, jeśli  

w danym miejscu znajduje się budynek i tam występuje przekroczenie, to automatycznie cały kilometr 

jest traktowany jako przekroczenie. Jest to po prostu pewne uproszczenie przyjęte przez zlecającego 

opracowanie map akustycznych. I to może wynikać z tego, o czym właśnie powiedziałem. Jeśli chodzi  

o samą obwodnicę, to my wystąpiliśmy, przy opracowaniu programu, do Generalnej Dyrekcji Dróg 

Krajowych i Autostrad i poprosiliśmy o plan inwestycyjny. Chodziło nam głównie o działania, które mogą 

przyczynić się do poprawy stanu klimatu akustycznego przy tych odcinkach dróg, przy których 

stwierdzono przekroczenia. I tam uzyskaliśmy odpowiedź, konkretne projekty, które teoretycznie  

w mniejszym lub większym stopniu tę poprawę powinny przynieść. Te obwodnice, które Pani wymieniła, 

były zawarte w tym zestawieniu, które „Generalna” nam udostępniła, stąd też one są wymienione. 

Potem w czasie konsultacji społecznych pojawił się taki wniosek, który wynikał z tego, że plany, którymi 

dysponowała „Generalna” – tak jak Pani zresztą zauważyła – nie mają jeszcze zapewnionego 

finansowania. W związku z tym część zapisów takich sztywnych, które wymagałyby od Generalnej 

Dyrekcji realizacji np. tej obwodnicy, została złagodzona tylko do zapisów w postaci dość ogólnych,  

np. wymóg podjęcia działań o takiej i takiej skuteczności na danym odcinku. Usunięte zostały zapisy, 

które wymagałyby realizacji rzeczy, na które „Generalna” mogłaby po prostu nie uzyskać finansowania. 

Natomiast sam fakt podjęcia działań na tym odcinku został w programie zapisany. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Bardzo dziękuję. Właśnie martwi mnie to, że nie 

ma naszej obwodnicy wpisanej. Tu dzisiaj pytałam Pana Dyrektora i Pan Dyrektor powiedział,  

że finanse się znajdą na naszą obwodnicę, a w tym programie, który co 5 lat Państwo aktualizujecie, 

prawda? Bo to jest program… 
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Członek zespołu autorskiego wykonawcy dokumentu „Ecoplan” Jarosław Kowalczyk: Tzn. to jest 

pierwszy program, który ma tak szeroki zakres. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Tak. I on będzie na 5 lat, to po prostu w ogóle 

nawet nie ma wymienionej obwodnicy Krosna Odrzańskiego, a z tego co Pan tu mówił, ta liczba 

mieszkańców jest naprawdę duża, bo tam u nas ok. 4 tys. mieszkańców, bo to jest cała droga przez 

Krosno Odrzańskie, jest zagrożonych właśnie hałasem nadmiernym. I wymienienie tylko tego mostu  

i w ogóle brak obwodnicy w waszym programie, to jest dla mnie po prostu program, który nic nie daje  

w walce z hałasem właśnie na drodze 29, która biegnie przez całe Krosno Odrzańskie. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pytanie 

zadaje Pani Helena Hatka. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Ja chciałabym wiedzieć jakimi kryteriami kierowano 

się wybierając takie, a nie inne odcinki do tego programu? Widać wyraźnie, tak z mojej obserwacji  

na podstawie czytania tych materiałów, że dominują drogi krajowe i niewielkie odcinki dróg, gdzie 

zarządcą jest Województwo Lubuskie. Czyli tak na dobrą sprawę, to tylko wybrane odcinki są objęte tym 

programem i ja chciałabym wiedzieć czym kierowano się, że te, a nie inne odcinki zostały objęte?  

Bo zgodzi się Pan ze mną, że dużo jest miejsc, gdzie naprawdę jest hałas większy jak tutaj Pan o nim 

wspomina na tych drogach. 

 

Członek zespołu autorskiego wykonawcy dokumentu „Ecoplan” Jarosław Kowalczyk: Tak, 

oczywiście, to jest absolutnie prawda, przy czym program jest opracowywany tylko dla dróg krajowych. 

Nie jest opracowywany dla wszystkich dróg w województwie, co zresztą w tytule jest tam 

odzwierciedlone. Natomiast podstawą jest wielkość przekroczeń, która w poszczególnych miejscach 

występuje, to jest podstawa. I te wielkości przekroczeń wynikają z mapy akustycznej, którą „Generalna” 

opracowała powiedzmy kilka miesięcy wcześniej. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Czyli kryterium nie było przekroczenie norm hałasu, 

bo wiemy, że nie objęliście Państwo tym programem wszystkich dróg, w których jest przekroczenie 

norm hałasu, tylko zostały wybrane pewne odcinki jakąś metodyką i te odcinki będą przez najbliższe  

5 lat specjalnie traktowane tym programem. Dobrze zrozumiałam? 
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Członek zespołu autorskiego wykonawcy dokumentu „Ecoplan” Jarosław Kowalczyk: Tak, 

generalnie tak. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Ale nie ma jasnych kryteriów wyboru, które odcinki 

będą objęte remontem? 

 

Członek zespołu autorskiego wykonawcy dokumentu „Ecoplan” Jarosław Kowalczyk: Kryteria są 

jasne. Przy odcinku musi istnieć zabudowa, muszą być mieszkańcy i musi występować przekroczenie 

dopuszczalnego poziomu hałasu. Im większe przekroczenie i im większa liczba mieszkańców, tym dany 

obszar ma większy priorytet. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Czy są jeszcze pytania? Wobec braku pytań projekt uchwały w sprawie uchwalenia Programu ochrony 

środowiska przed hałasem dla odcinków dróg krajowych województwa lubuskiego, na których poziom 

hałasu przekracza poziom dopuszczalny – druk na 36/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

Przy 23 głosach za, przy 1 wstrzymującym się, 0przeciw, projekt uchwały został podjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/31/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie uchwalenia 

Programu ochrony środowiska przed hałasem dla odcinków dróg krajowych województwa lubuskiego, 

na których poziom hałasu przekracza poziom dopuszczalny stanowi załącznik nr 25 do protokołu.  

 

Punkt 10. 

Podjęcie uchwały w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Pojezierze Puszczy 

Noteckiej” – druk nr 27/18. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: I tutaj mamy autopoprawki. 

Proszę o zabranie głosu Pana Wojciecha Kozieję – Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Zasobów 

Naturalnych, Rybactwa i Rozwoju Wsi. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 
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Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Zasobów Naturalnych, Rybactwa i Rozwoju Wsi Wojciech 

Kozieja: Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo Marszałkowie, Szanowni Państwo Radni. 

Przedstawię dwie autopoprawki, ponieważ zmienił się dziennik ustaw o ochronie przyrody – jest 

uzupełniony. I jest Dziennik Ustaw z 2018 roku, pozycja 1614 – powinno być Dziennik Ustaw z 2018 

roku, ta sama pozycja z późniejszymi zmianami. I druga też dotyczy Dziennika Ustaw z 2015 roku, 

pozycja 774 – ma być Dziennik Ustaw z 2015 roku, pozycja 774 z późniejszym zmianami. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy są 

wystąpienia klubowe? O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę 

Przewodniczącego Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

zaopiniowała pozytywnie z poprawkami, które przedstawił Dyrektor. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Jeżeli nie, to projekt uchwały  

w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Pojezierze Puszczy Noteckiej” – druk nr 27/18 

wraz z autopoprawkami, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

Stwierdzam, że 24 radnych głosowało za podjęciem uchwały, 0 przeciw, 1 radny wstrzymał się od 

głosowania. W związku z tym stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/32/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie obszaru 

chronionego krajobrazu o nazwie „Pojezierze Puszczy Noteckiej” stanowi załącznik nr 29 do protokołu.  

 

Punkt 11. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przekazanie w formie darowizny nieruchomości 

gruntowej, położonej w Trzebiechowie – druk nr 33/19. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny jest Pan 

Roman Bąk – Dyrektor Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania 

Przestrzennego. Czy są wystąpienia klubowe? Jeżeli nie, to o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki 

i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Grzegorza Potęgę. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Opinia 

komisji jest pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Jeżeli nie, to projekt uchwały  

w sprawie wyrażenia zgody na przekazanie w formie darowizny nieruchomości gruntowej, położonej  

w Trzebiechowie – druk nr 33/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

24 radnych za przyjęciem uchwały, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się.  

Stwierdzam zatem, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/33/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie wyrażenia 

zgody na przekazanie w formie darowizny nieruchomości gruntowej, położonej w Trzebiechowie 

stanowi załącznik nr 33 do protokołu.  

 

Punkt 11a. 

Podjęcie uchwały w sprawie wysokości stawek opłat za zajęcie pasa drogowego dróg 

wojewódzkich – druk nr 54/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny jest Pan 

Sławomir Kotylak – Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. Czy są wystąpienia klubowe? 
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Jeżeli nie, to o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę 

Przewodniczącego Komisji Pana Grzegorza Potęgę. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Komisja 

Gospodarki zaopiniowała ten projekt również pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi, pytania? Wobec braku uwag i pytań, projekt 

uchwały w sprawie wysokości stawek opłat za zajęcie pasa drogowego dróg wojewódzkich – druk  

nr 54/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

25 radnych głosowało za przyjęciem uchwały, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/34/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie wysokości 

stawek opłat za zajęcie pasa drogowego dróg wojewódzkich stanowi załącznik nr 37 do protokołu.  

 

Punkt 11b. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji 

przedmiotowej – druk nr 55/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecna jest Pani 

Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Jeżeli nie,  

to proszę o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów przez Przewodniczącego Pana Marka 

Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 
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Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Komisja zaopiniowała ten projekt 

pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec braku uwag i pytań 

projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej – 

druk nr 55/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

24 radnych głosowało za podjęciem uchwały, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się. 

Stwierdzam zatem, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/35/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. zmieniająca uchwałę  

w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej stanowi załącznik nr 41 do protokołu.  

 

Punkt 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego – druk nr 37/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecna jest Pani 

Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Jeżeli nie,  

to o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Komisja Budżetu i Finansów 

zaopiniowała ten projekt pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Bardzo proszę, Pani Helena 

Hatka. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Ja mam pytanie: w jakim banku będzie wzięty ten 

kredyt i na jakie oprocentowanie, i na jakich szczegółowych warunkach? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę o odpowiedź 

Panią Skarbnik. 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Proszę Państwa, w jakim banku będzie kredyt 

– nie wiem, ponieważ wchodzi ustawa „Prawo zamówień publicznych” i w tym momencie najtańszy, 

najbardziej atrakcyjna oferta. W tej chwili prosimy Państwa o uchwałę Sejmiku. Kwota 56 mln jest 

zaplanowana w budżecie województwa, omawiana była przy projekcie budżetu – teraz już jest  

to budżet. I w tym momencie, jeżeli Państwo podejmiecie tą uchwałę, występujemy do RIO o opinię. 

Opinia RIO ogólnie do uchwały budżetowej też jest pozytywna. To dla mnie też jest taka formalność, ale 

musimy procedować zgodnie z ustawą o finansach publicznych i wtenczas będziemy mieli dopiero 

podstawę, żeby ogłosić przetarg. I kto wygra to zobaczymy. Kryteria będą określone, co roku – mamy  

to już przećwiczone można powiedzieć, a wygrywa ten, kto najlepszą ofertę nam da. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

są jeszcze pytania? Pani Helena Hatka po raz drugi. Bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Ja chciałbym się dopytać, bo z drugiej strony 

podajecie Państwo w uzasadnieniu, że zabezpieczeniem będzie weksel in blanco wraz z deklaracją 

wekslową. Czyli nie przewidujecie Państwo, żeby ten przetarg wygrał bank, który będzie potrzebował 

większego zabezpieczenia, tak? 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Nie, po prostu takie zabezpieczenie 

stosujemy od kilku lat. Nie mamy problemu w tym momencie z bankami, jest to wystarczające 

zabezpieczenie. Województwo ma dobrą kondycję finansową – tak banki twierdzą i my także 

oczywiście. Także ja nie widzę problemu. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Czy są jeszcze pytania? Wobec braku pytań projekt uchwały w sprawie zaciągnięcia kredytu 

długoterminowego – druk nr 37/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

Szanowni Państwo, 15 radnych głosowało za przyjęciem uchwały, 6 było przeciw, wstrzymało się  

od głosowania 4 radnych. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/36/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie zaciągnięcia 

kredytu długoterminowego stanowi załącznik nr 45 do protokołu.  

 

Punkt 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

na 2019 rok – druk nr 51/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecna jest Pani 

Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma, zatem 

proszę o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów przez Przewodniczącego Pana Marka 

Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Komisja zaopiniowała ten projekt 

pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę, zatem projekt uchwały  

w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2019 rok – druk  

nr 51/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść 
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rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

Szanowni Państwo, 17 radnych głosowało za podjęciem uchwały, 0 przeciw, 7 radnych wstrzymało się 

od głosu. Stwierdzam zatem, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/37/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie dokonania 

zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2019 rok stanowi załącznik nr 49 do protokołu.  

 

Punkt 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2019-2033 – druk nr 52/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sali obecna jest Pani 

Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Proszę  

o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów przez Przewodniczącego Komisji Pana Marka 

Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Komisja zaopiniowała ten projekt 

pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę, wobec tego projekt 

uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego  

na lata 2019-2033 – druk nr 52/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

Szanowni Państwo, za przyjęciem uchwały głosowało 17 radnych, przeciw 4, wstrzymało się  

od głosowania 4 radnych. 
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Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/38/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie dokonania 

zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2019-2033 stanowi 

załącznik nr 53 do protokołu.  

 

Punkt 15. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Statutu Województwa Lubuskiego – 

druk nr 31/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo,  

w czerwcu 2018 roku Sejmik podjął uchwałę w sprawie zmian statutu w związku ze zmianą ustawy  

o samorządzie województwa. W październiku 2018 roku do Przewodniczącego Sejmiku wpłynęło pismo 

od Prezesa Rady Ministrów, zwierające uwagi do projektu uchwały w sprawie zmian statutu. W związku 

z poprawkami na sesji 29 października 2018 roku podjęta została uchwała Sejmiku w sprawie zmian 

statutu, uwzględniająca wszystkie uwagi zawarte w piśmie Prezesa Rady Ministrów, która została 

ponownie wysłana celem uzgodnienia z Prezesem. W grudniu 2018 r. Prezes Rady Ministrów pismem 

poinformował, że przedłożony projekt zmiany Statutu Województwa Lubuskiego można uznać  

za uzgodniony. Stąd dzisiejsza uchwała. Na stołach macie Państwo wydrukowaną ujednoliconą treść 

Statutu Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy do projektu uchwały 

ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Przystępujemy zatem do głosowania. Poddaję pod 

głosowanie projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Statutu Województwa 

Lubuskiego – druk nr 31/19. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

Szanowni Państwo, 21 radnych głosowało za przyjęciem uchwały, 1 radny przeciw, wstrzymało się  

od głosowania 2 radnych. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 
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Uchwała Nr III/39/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. zmieniająca uchwałę  

w sprawie przyjęcia Statutu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 56 do protokołu.  

 

Punkt 16. 

Podjęcie uchwały w sprawie złożenia skargi do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego  

w Gorzowie Wielkopolskim na rozstrzygnięcie nadzorcze Wojewody Lubuskiego z dnia  

17 stycznia 2019 r. znak NK-1.4131.8.2019.ABej – druk nr 53/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecna jest Pani 

Patrycja Górniak – Sekretarz Województwa Lubuskiego. Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? 

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Jeżeli nie, przystępujemy  

do głosowania. Projekt uchwały w sprawie złożenia skargi do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego  

w Gorzowie Wielkopolskim na rozstrzygnięcie nadzorcze Wojewody Lubuskiego z dnia 17 stycznia 

2019 r. znak NK-1.4131.8.2019.ABej – druk nr 53/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

Szanowni Państwo, 20 radnych głosowało za podjęciem uchwały, przeciw 6 radnych, wstrzymało się  

od głosowania 3 radnych. 

Stwierdzam zatem, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/40/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie złożenia 

skargi do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Gorzowie Wielkopolskim na rozstrzygnięcie 

nadzorcze Wojewody Lubuskiego z dnia 17 stycznia 2019 r. znak NK-1.4131.8.2019.ABej stanowi 

załącznik nr 59 do protokołu.  

 

Punkt 17. 

Podjęcie uchwały w sprawie szczegółowych zasad wnoszenia inicjatyw obywatelskich, zasad 

tworzenia komitetów inicjatyw uchwałodawczych, zasad promocji obywatelskich inicjatyw 

uchwałodawczych oraz formalnych wymogów jakim muszą odpowiadać składane projekty – 

druk nr 32/19. 



61 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo,   

w ustawie z dnia 5 czerwca 1998 roku o samorządzie województwa dodany został art. 89a, zgodnie  

z którym grupa mieszkańców województwa w liczbie co najmniej 1000, posiadających czynne prawa 

wyborcze do organu stanowiącego, może wystąpić do Sejmiku z obywatelską inicjatywą 

uchwałodawczą. Sejmik województwa zobligowany został ustawą do określenia w drodze uchwały: 

szczegółowych zasad wnoszenia inicjatyw obywatelskich, zasad tworzenia komitetów inicjatyw 

uchwałodawczych, zasad promocji obywatelskich inicjatyw uchwałodawczych, formalnych wymogów, 

jakim muszą odpowiadać składane projekty. W związku z powyższym podjęcie uchwały jest 

uzasadnione. Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki  

i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Pana Grzegorza Potęgę. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Opinia 

Komisji Gospodarki jest pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. O przedstawienie 

opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa Jana 

Kołodzieja. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Opinia komisji 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Marka 

Cieślaka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 
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Opinia komisji stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Komisji 

Panią Aleksandrę Mrozek. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Aleksandra Mrozek: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Mamy pytanie – Pan Zbigniew 

Kościk. Bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Jeśli można, bo inicjatywa jest bardzo fajna i nie 

tylko dlatego, że została przez ustawodawcę wymuszona, ale myślę, że to jest ważny czynnik edukacji 

demokratycznej dla naszego społeczeństwa lokalnego. Ja się zastanawiam tylko, bo starałem się 

skonfrontować tę naszą uchwałę z przepisami zewnętrznymi. Zastanawiam się dlaczego przyjęliśmy 

zasadę pewnej restrykcji w kilku miejscach. Restrykcji, która być może utrudnia taką inicjatywę, jeżeli 

chodzi o społeczność lokalną. Na przykład ta kwestia Komitetu Założycielskiego – dlaczego ma liczyć  

7 osób, aż 7 osób, jeśli ustawa mówi tylko i wyłącznie, że to ma być Komitet Założycielski? Dlaczego 

mamy takie obostrzenie w postaci na przykład tego – rozumiem, że to są ważne inicjatywy – że muszą 

być to osoby pełnoletnie? Nie widzę potrzeby. Wzory podpisów czy podpisy osób popierających – jak 

najbardziej. To jest ustawowy wymóg, ale ten Komitet Założycielski to wcale nie muszą być osoby 

pełnoletnie. Sami sobie dopisujemy tę kwestię. Dalej moi Państwo ta kwestia, przepisana trochę  

z kodeksu wyborczego, zabrania się prowadzenia promocji inicjatywy uchwałodawczej na terenie szkół 

wobec uczniów, na terenie zakładów pracy, na terenach urzędów administracji rządowej, itd. Ktoś tutaj 

trochę żywcem przepisał, tak mi się wydaje, z kodeksu wyborczego normalną kampanię wyborczą  

i działalność w okresie przedwyborczym partii politycznych. Ja sobie wyobrażam, że mogą być  

to na przykład inicjatywy uczniów w województwie lubuskim, najprzeróżniejsze, dotyczące połączeń, 

dotyczące różnych innych kwestii. I nie wydaje mi się, żebyśmy aż takim rygoryzmem tutaj się kierowali, 

wręcz przeciwnie chyba – w pierwszym okresie, żeby zachęcić lokalną społeczność należałoby iść  
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w kierunku jak największego podejścia liberalnego do tego typu rozwiązań. Ale to jest moje zdanie  

i chciałem zapytać po prostu inicjatorów tej uchwały w tym zakresie. Dziękuję. 

 

Dyrektor Biura Sejmiku Teresa Sekuła: Jeżeli mogę to ja odpowiem, ponieważ tą uchwałę 

przygotowywało Biuro Sejmiku. Jeżeli chodzi o liczbę osób, jaką powinien liczyć komitet, przyjęliśmy 

liczbę 7, ponieważ 7 osób może też stowarzyszenie założyć więc uznaliśmy, że jakąś liczbę powinniśmy 

przyjąć. Może to być równie dobrze trzech, jeżeli Państwo Radni uznają, że wystarczy  

3 osoby, żeby z taką inicjatywą wyjść, to możemy zmienić, to nie jest problem. Natomiast osoby 

niepełnoletnie nie mają zdolności do czynności prawnych więc uznaliśmy, że to mogą reprezentować 

osoby dorosłe, jeżeli to by była jakaś inicjatywa uchwałodawcza. Oświadczeń woli nie może składać,  

że jest to jakiś komitet, że reprezentuje jakieś środowisko i może promować inicjatywę uchwałodawczą. 

Ja tylko dodam, że u nas, w naszym Sejmiku, od I kadencji Sejmiku Województwa Lubuskiego taki 

zapis pozwalał mieszkańcom wystąpić z inicjatywą ustawodawczą. Naszą rolą było ująć to w takie 

zapisy, żeby można było skontrolować czy za tą liczbą podpisów stoją osoby, które mogą przedstawić 

ten projekt. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Ja przypominam Państwu 

radnym, że proszę się zgłaszać. Panie Janie, Panie Zbyszku, proszę zgłaszać się do zadawania pytań. 

 

Dyrektor Biura Sejmiku Teresa Sekuła: My możemy tą liczbę osób zmniejszyć do pięciu, jeżeli radni 

uznają, że akurat taka reprezentacja… 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Głos ma tylko Pani Teresa 

Sekuła. Szanowni Państwo, jeżeli chcecie wziąć udział w dyskusji, bardzo proszę o zgłoszenie się. 

 

Dyrektor Biura Sejmiku Teresa Sekuła: Musieliśmy przyjąć jakieś kryterium. Uznaliśmy, że skoro 

stowarzyszenie może założyć 7 osób i oni mają odpowiadać za przyjęcie inicjatywy uchwałodawczej… 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy są pytania do tej 

uchwały? Dziękuję bardzo. Pani Tereso również dziękuję. Szanowni Państwo, ponieważ nie ma już 

pytań, projekt uchwały poddaję pod głosowanie. Szanowni Państwo, projekt uchwały w sprawie  

szczegółowych zasad wnoszenia inicjatyw obywatelskich, zasad tworzenia komitetów inicjatyw 

uchwałodawczych, zasad promocji obywatelskich inicjatyw uchwałodawczych oraz formalnych 
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wymogów jakim muszą odpowiadać składane projekty – druk nr 32/19, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. 

Szanowni Państwo, 29 radnych za przyjęciem uchwały, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się.  

Stwierdzam zatem, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/41/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie 

szczegółowych zasad wnoszenia inicjatyw obywatelskich, zasad tworzenia komitetów inicjatyw 

uchwałodawczych, zasad promocji obywatelskich inicjatyw uchwałodawczych oraz formalnych 

wymogów jakim muszą odpowiadać składane projekty stanowi załącznik nr 66 do protokołu.  

 

Punkt 18. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Maciejowi Markowi Bardenowi „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 38/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Jeżeli nie ma, to mam pytanie czy do projektu uchwały ktoś z Państwa 

Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie nadania Maciejowi 

Markowi Bardenowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 38/19, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

Szanowni Państwo, 23 radnych za podjęciem uchwały, przeciw 0, wstrzymało się od głosowania  

4 radnych. Stwierdzam zatem, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/42/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie nadania 

Maciejowi Markowi Bardenowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 69 do protokołu.  
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Punkt 19. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Stanisławie Makowskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 39/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? 

Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie nadania Stanisławie Makowskiej „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 39/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

24 radnych za podjęciem uchwały, 0 przeciw, wstrzymało się od głosowania 5 radnych. 

Stwierdzam zatem, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/43/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie nadania 

Stanisławie Makowskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 72 do protokołu.  

 

Punkt 20. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Kazimierzowi Zielińskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 40/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? 

Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie nadania Kazimierzowi Zielińskiemu „Odznaki Honorowej 

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 40/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

23 radnych głosowało za podjęciem uchwały, 0 przeciw, wstrzymało się od głosowania 5 radnych. 
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Stwierdzam zatem, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/44/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie nadania 

Kazimierzowi Zielińskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 75 do protokołu.  

 

Punkt 21. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Zarządowi Oddziału Rejonowego Polskiego Związku 

Emerytów, Rencistów i Inwalidów w Nowej Soli „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 41/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? 

Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie nadania Zarządowi Oddziału Rejonowego Polskiego 

Związku Emerytów, Rencistów i Inwalidów w Nowej Soli „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 41/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

25 radnych głosowało za podjęciem uchwały, 1 radny głosował przeciw, wstrzymało się od głosowania  

2 radnych. 

Stwierdzam zatem, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/45/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie nadania 

Zarządowi Oddziału Rejonowego Polskiego Związku Emerytów, Rencistów i Inwalidów w Nowej Soli 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 78 do protokołu.  
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Punkt 22. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Kołu Towarzystwa Pamięci Powstania Wielkopolskiego 

1918-1919 w Sulechowie „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk 

nr 42/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? 

Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie nadania Kołu Towarzystwa Pamięci Powstania 

Wielkopolskiego 1918-1919 w Sulechowie „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 42/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

29 głosów za podjęciem uchwały, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się. 

Stwierdzam zatem, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/46/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie nadania 

Kołu Towarzystwa Pamięci Powstania Wielkopolskiego 1918-1919 w Sulechowie „Odznaki Honorowej 

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 81 do protokołu.  

 

Punkt 23. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Janowi Mielżyńskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 43/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 82 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? 

Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie nadania Janowi Mielżyńskiemu „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 43/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 
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Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

26 radnych głosowało za podjęciem uchwały, 0 przeciw, 2 radnych wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam zatem, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 83 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/47/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie nadania 

Janowi Mielżyńskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik 

nr 84 do protokołu.  

 

Punkt 24. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Romanowi Lesławowi Zawalnemu „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 44/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 85 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? 

Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie nadania Romanowi Lesławowi Zawalnemu „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 44/19, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. 

23 radnych za podjęciem uchwały, 0 przeciw, wstrzymało się od głosowania 4 radnych. 

Stwierdzam zatem, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/48/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie nadania 

Romanowi Lesławowi Zawalnemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 87 do protokołu.  
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Punkt 25. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Wiesławowi Korejwo „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 45/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? 

Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie nadania Wiesławowi Korejwo „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 45/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

25 radnych głosowało za podjęciem uchwały, 0 przeciw, wstrzymało się od głosowania 4 radnych. 

Stwierdzam zatem, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 89 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/49/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie nadania 

Wiesławowi Korejwo „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik 

nr 90 do protokołu.  

 

Punkt 26. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Markowi Wincentemu Smolukowi „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 46/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 91 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do tej uchwały macie Państwo uwagi lub pytania? Wobec braku uwag 

projekt uchwały w sprawie nadania Markowi Wincentemu Smolukowi „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 46/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest 

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

22 radnych głosowało za podjęciem uchwały, 0 przeciw, wstrzymało się od głosowania 5 radnych. 
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Stwierdzam zatem, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/50/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie nadania 

Markowi Wincentemu Smolukowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 93 do protokołu.  

 

Punkt 27. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Ewie Zdrowowicz-Kulik „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 47/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Mamy wystąpienie klubowe. Bardzo proszę, Pan Jerzy Wierchowicz. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 94 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: Szanowni Państwo, 

w sprawie Ewy Zdrowowicz-Kulik chciałbym dwa zdania powiedzieć. Otóż jest to osoba godna 

najwyższego uznania. Mam zaszczyt i przyjemność współpracować z Panią Ewą Zdrowowicz-Kulik  

od kilkudziesięciu lat w Stowarzyszeniu Charytatywnym „Serce na dłoni”. Jest to osoba, która czyni 

wiele dobrego na terenie Skwierzyny, na terenie Gorzowa. Jestem szczęśliwy, że zostaje ona 

uhonorowana naszym odznaczeniem. Wszystkiego najlepszego Pani Ewo. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy ktoś  

z Państwa jeszcze chciałby zabrać głos? Dziękuję bardzo. Wobec braku dalszych głosów, projekt 

uchwały w sprawie nadania Ewie Zdrowowicz-Kulik „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 47/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

Za podjęciem uchwały głosowało 29 radnych, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 95 do protokołu. 
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Uchwała Nr III/51/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie nadania 

Ewie Zdrowowicz-Kulik „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 96 do protokołu.  

 

Punkt 28. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Wandzie Świdzińskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 48/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 97 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa ma uwagi lub pytania? Wobec braku 

uwag projekt uchwały w sprawie nadania Wandzie Świdzińskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 48/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

24 radnych głosowało za podjęciem uchwały, 0 przeciw, wstrzymało się od głosowania 5 radnych. 

Stwierdzam zatem, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 98 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/52/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie nadania 

Wandzie Świdzińskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik 

nr 99 do protokołu.  

 

Punkt 29. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Jackowi Bełzowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 49/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 100 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy Państwo Radni do projektu uchwały macie pytania, uwagi? Wobec braku 

uwag i pytań, projekt uchwały w sprawie nadania Jackowi Bełzowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 
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Województwa Lubuskiego” – druk nr 49/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

22 radnych głosowało za podjęciem uchwały, 0 przeciw, 5 radnych wstrzymało się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 101 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/53/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie nadania 

Jackowi Bełzowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik  

nr 102 do protokołu.  

 

Punkt 30. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Krystynie Marii Magdziarek „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 50/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 103 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? 

Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie nadania Krystynie Marii Magdziarek „Odznaki Honorowej 

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 50/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 22 radnych, 0 przeciw, 5 radnych wstrzymało się od głosu. 

Stwierdzam zatem, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 104 do protokołu. 

 

Uchwała Nr III/54/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 lutego 2019 r. w sprawie nadania 

Krystynie Marii Magdziarek „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 105 do protokołu.  
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Punkt 31. 

Przyjęcie protokołu z II sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

przypominam, że protokół z II sesji Sejmiku jest dostępny do wglądu na serwerze oraz był dostępny  

i jest dostępny podczas dzisiejszej sesji. Od czasu udostępniania Państwu do wiadomości protokołu, 

nie zostały zgłoszone przez Państwa żadne uwagi. Przyjęcie protokołu z II sesji Sejmiku Województwa 

Lubuskiego, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem protokołu, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

28 radnych głosowało za przyjęciem protokołu, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się.  

Stwierdzam zatem, że protokół z II sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 106 do protokołu. 

 

Punkt 32. 

Sprawy różne. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo Radni, 

przypominam o obowiązku złożenia, w nieprzekraczalnym terminie do 30 kwietnia br., Przewodniczącej 

Sejmiku oświadczeń majątkowych w dwóch egzemplarzach wraz z kopią zeznania o wysokości 

osiągniętego dochodu w roku podatkowym za rok poprzedni. Druk oświadczenia majątkowego zostanie 

przesłany w wersji elektronicznej na wskazane przez Państwa adresy mailowe. 11 marca br. przed 

sesją będzie spotkanie z fotografem, na którym będą robione zdjęcia do tablo. Zapraszam Państwa  

do uczestnictwa. Czy ktoś z Państwa Radnych chciałby zabrać głos? Przypominam, jesteśmy  

w „sprawach różnych”. Bardzo proszę, mamy zgłoszenie Pani Radnej Aleksandry Mrozek. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek:  Właśnie już tłumaczy mi Pani Dyrektor Biura 

Sejmiku, że mój wniosek będzie głosowany dopiero na następnej sesji z uwagi na to, że wymaga 

odpowiedniego przygotowania. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Wniosek będzie 

rozpatrzony. Mamy jeszcze zgłoszenie Pani Radnej Małgorzaty Gośniowskiej-Koli. Bardzo proszę. 

 




